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اقتصادی

معاون گمرک:

 45 کارت بازرگانی اجاره ای باطل شد 

معاون گمرک ایران گفت: در سایه اجرای سامانه جامع گمرکی، کارت های اجاره 
ای شناسایی شدند و تاکنون 45 کارت باطل شده است. 

»فرود عسگری« در گفت و گو با ایرنا افزود: کسانی که در یک زمان در رشته های 
مختلف از گمرک های مختلف کالا وارد می کنند، اغلب از کارت های بازرگانی 

اجاره ای استفاده می کنند زیرا تمرکز تجار واقعی بر یک رشته فعالیت است.
وی افزود: از زمان اجرای سامانه جامع گمرکی تاکنون 45 کارت بازرگانی اجاره 
ای ابطال شده است و به نظر می رسد اتاق بازرگانی به عنوان متولی صدور این 

کارت ها باید سخت گیری بیشتری در صدور آن داشته باشد.
معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران اظهار داشت: باید کسانی واجد شرایط اخذ 
این کارت ها باشند که بخواهند به طور واقعی در حوزه بازرگانی فعالیت کنند و از 
این رو برای هدفمند شدن صدور این کارت ها می توان شروطی همچونی عضویت 
در اتحادیه ها را لحاظ کرد.عسگری سطح بندی کارت ها برای اینکه هر کس نتواند 
با هر کارتی به هر میزانی کالا وارد کند، را دیگر شیوه برای مقابله با کارت های 
بازرگانی موقت و سوء استفاده از آن ذکر کرد.به گزارش ایرنا، داشتن کارت بازرگانی 
برای کسانی که در امر صادرات و واردات کالا فعالیت دارند، الزامی است که توسط 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و تایید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
صادر می شود.این کارت ها به دو گروه اصلی کارت های دائم و موقت تقسیم می 
شوند که کارت های موقت با سه هدف ویژه تولیدی ها، ویژه صادرات و ویژه واحدهای 
غیرتجاری صادر می شوند.در سال های اخیر برخی واردکنندگان غیررسمی با 
پرداخت مبالغی به دارندگان کارت های موقت، به اصطلاح آن را اجاره کرده و واردات 
انجام می دادند و از این رو به کارت های اجاره ای شهرت یافت.با استقرار سامانه جامع 
گمرکی از پاییز سال 93، به دلیل ثبت همه اطلاعات واردکنندگان و مجوزهای صادره 
برای واردات و صادرات کالا به صورت برخط، امکان شناسایی افرادی که با کارت های 

اجاره ای اقدام به واردات می کنند، برای گمرک فراهم شده است.

هزینه هر پیامک چقدر است؟
ارسال پیامک با استفاده از هر اپراتور تلفن همراه که دارای سیم کارت های دائمی 
و اعتباری هستند، هزینه های متفاوتی دارد و از حداقل ۸۸ ریال تا حداکثر 3۲3 

ریال را شامل می شود.
به گزارش ایسنا، اگرچه با گسترش پیام رسان ها، استفاده کاربران از اپراتورها 
برای تماس و ارسال پیامک کاهش یافته است و این استفاده نیز عمدتا برای 
برقراری تماس استفاده می شود، اما همچنان ارسال پیامک در زمانی که شبکه 
اینترنت برقرار نیست و یا دلایل دیگر، مشتریان خود را دارد. هزینه هر صفحه 
پیامک فارسی با سیم کارت های دائمی همراه اول، 99 ریال است. این عدد برای 
پیامک هایی که به زبان لاتین نوشته شوند، 3۲3 ریال به ازای هر صفحه خواهد بود.

همچنین ارسال پیامک با سیم کارت های اعتباری همراه اول، به ازای هر صفحه 
پیامک فارسی، ۱۱۶ ریال هزینه دارد و با ارسال هر صفحه پیامک لاتین نیز کاربران 
باید ۲۷4 ریال بپردازند. در اپراتور دوم یا ایرانسل دائمی، هزینه هر صفحه پیامک 
فارسی ۸9 ریال است. این عدد برای پیامک هایی که به زبان لاتین نوشته شوند، 

۱۶۰ ریال به ازای هر صفحه خواهد بود. 
هزینه ارسال پیامک با سیم کارت های اعتباری ایرانسل نیز به ازای هر صفحه 
پیامک فارسی، ۱۰5 ریال بوده و هر صفحه پیامک لاتین نیز  برای کاربران ۱99 
ریال هزینه خواهد داشت. تعرفه ارسال پیامک با سیم کارت های دائمی اپراتور رایتل، 
۸۸ ریال به ازای هر صفحه پیامک با زبان فارسی است. در حالی که ارسال هر 
صفحه پیامک به زبان لاتین در این سیم کارت ها، ۱59 ریال هزینه دارد. همچنین 
کاربران برای ارسال پیامک با استفاده از سیم کارت های اعتباری رایتل به ازای هر 
صفحه به زبان فارسی ۸9 ریال می پردازند و ارسال پیامک به زبان لاتین نیز ۲۲۰ 

ریال به ازای هر صفحه هزینه دارد.

کاهش نرخ سود بانکی امری مثبت برای 
اقتصاد است، هر چند تا زمانی که سیاست 
های اقتصادی روشن نباشد ممکن است به 
این مساله کمکی نکند. بر این اساس کاهش 
بر  تا  باشد  هدفمند  باید  بانکی  سود  نرخ 

کارایی بهتر اقتصاد مفید به فایده باشد. 
وضعیت نرخ سود بانکی به عنوان یکی از 
ابزارهای نظام پولی در جهت اهداف کلان 
اقتصادی مورد استفاده قرا می گیرد. بر این 
اساس کاهش یا افزایش نرخ سودبانکی می 
تواند بر متغیرهای دیگر اقتصادی اثرگذاشته 

یا از آنها اثر بپذیرد. 
در کشورهای مختلف با توجه به ساختار 
نظام اقتصادی، نرخ سود بانکی ممکن است 
حتی چهار یا پنج درصد نیز از نرخ تورم بالاتر 
باشد. اگر کاهش نرخ سود بانکی، منجر به 
کاهش نرخ سود تسهیلات شود آثار مثبتی 
برای واحدهای تولیدی و خدماتی در پی 
خواهد داشت، اما اگر سود تسهیلات کاهش 
نیابد نمی توان تبعات مثبتی برای کاهش 

نرخ سود متصور شد.
بانکی  نرخ سود  بررسی کاهش  به دنبال 
و آثار و تبعات آن، گروه پژوهش و تحلیل 
خبری ایرنا، با »مهدی تقوی « و »محمدقلی 

یوسفی « اقتصاددان، گفت و گو کرد. 
به باور این کارشناسان، کاهش نرخ سود 
اقتصاد است، هر  برای  امری مثبت  بانکی 
اقتصادی  تا زمانی که سیاست های  چند 
مساله  این  به  است  ممکن  نباشد  روشن 
کمکی نکند. بر این اساس کاهش نرخ سود 
بانکی در مسیر درستی است اما باید هدفمند 

باشد.
**کاهش نرخ سود بانکی مفید اما 

ناکافی
زمانی که سیاست های پولی ایران را تبیین 
کردند بدون هدف بوده و معلوم نیست که 
منظورشان چه بوده است. که یک مرتبه نرخ 
سود بانکی را به 3۲ درصد افزایش دادند و 
بحرانی را به اقتصاد کشور تحمیل کردند. در 
هیچ جای دنیا حتی کشورهایی مانند آلمان 
چنین  شدند،  اقتصادی  بحران  دچار  که 
که  موضوعی  نکردند.  دنبال  را  سیاستی 
محمدقلی یوسفی در گفت و گو با پژوهشگر 

ایرنا، به آن اشاره کرد.
وی افزود: باید ابتدا به این نکته توجه کنیم 
که نرخ سود بانکی در جوامع مختلف چه 
نقشی ایفا می کند. کسانی که درک درستی 

توسعه  از  شناختی  و  اقتصادی  مسائل  از 
نیافتگی ایران ندارند، با دستورالعمل های 
کتاب های درسی می خواهند عمل کنند 

که نتیجه بخش نیست. 
» اکنون نیز وضعیت به گونه ای است که 
اگر هر تغییری در نرخ سود بانکی را بدون 
که  است  ممکن  دهیم،  ارائه  هدفگذاری 
کمکی نکند. اگر قرار است که این پول را 
در اختیار افراد خاص و بخش های خدماتی 
قرار دهیم معلوم است که کمکی به اشتغال 

و تولید نمی کند.« 
وی افزود: بعد هم مساله این جا است که 
سپرده های جذب شده مردم چه می شود. 
زمانی که سپرده مردم را با 3۰ درصد جذب 
کردند و الان بخواهند نرخ سود بانکی را ۱5 
درصد کنند چگونه می توانند این پول را 

برگردانند.
این اقتصاددان در زمینه کاهش نرخ سود 
بانکی و رابطه اش با انبساط پولی و افزایش 
تورم گفت: زمانی که نرخ سود بانکی 3۰ 
درصد بوده با زمانی که نرخ سودبانکی ۱5 

درصد بوده هیچ تفاوتی از نظر میزان نرخ 
نقدینگی در اقتصاد ایران نداشته است. از این 
رو است که می گویم تئوری های اقتصادی 
با واقعیت های اقتصاد ایران سازگار نیست 
به دلیل این که در 4 سال گذشته نقدینگی 
ایران سالانه بیش از ۲9 درصد افزایش پیدا 
کرده علیرغم این که نرخ سود بانکی 3۰ 

درصد بوده است.
یوسفی یادآور شد: این نشان می دهد که 
عوامل دیگری در این رابطه تعیین کننده 
اند. تا زمانی که یک دولت بزرگ داریم که 
هزینه های فراوانی دارد و در جامعه ای که 
۸۰ میلیون نفر جمعیت دارد و حدود 5۶ 
میلیون اش مصرف کننده هستند، چندان 

نمی توان به بهبود اقتصادی اندیشید.
درباره  اقتصادی  مسائل  کارشناس  این 
تاثیرکاهش نرخ سود بانکی بر بخش های دیگر 
و به ویژه مسکن گفت: اصولا تاثیر نرخ سود 
بانکی بر روی تقاضا است. اگر نرخ سود بانکی 
بلندمدت  های  گذاری  بیاید سرمایه  پایین 
بیشتر صورت می گیرد. این نشان می دهد که 

اگر نرخ سود بانکی پایین بیاید سرمایه گذاری 
های بلند مدت بر روی کالاهای واسطه ای و 

سرمایه ای بیشتر می شود. 
نظریات  اساس  بر  کرد:  تصریح  یوسفی 
اقتصادی اگر نرخ سود بانکی پایین بیاید، 
روی  بر  مدت  بلند  های  گذاری  سرمایه 
کالاهای واسطه ای و سرمایه ای بیشتر می 
شود و در حوزه مسکن، نرخ سود بانکی تا هر 
میزان که پایین بیاید میزان وام و اعتباری 
که از طریق سیستم بانکی پرداخته می شود 
تنها 5۰ درصد قیمت مسکن را شامل می 
شود اگرچه کاهش نرخ سود بانکی را باید 
به فال نیک گرفت اما به هیچ عنوان کافی 

نیست.
** افزایش کارمزد به جای سودبانکی

با نرخ تورم به  برابر  باید  بانکی  نرخ سود 
اضافه یک تا ۲ درصد باشد. در کشوری مانند 
ژاپن نرخ بهره حدود صفر درصد است. شما 
چه یک دلار و چه یک میلیون دلار پول را 
در اختیار سیستم بانکی قرار دهید، مبلغی 
حدود5۰۰ ین ژاپن از شما پول می گیرند؛ 

همچنین زمانی که می خواهید پول خود را 
دریافت کنید نیز باید ۱۰۰۰ین بپردازید. در 
واقع از خدمات بانکی کارمزد گرفته می شود.
»مهدی تقوی اقتصاددان « در گفت وگو 
با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا گفت : 
در ایران متاسفانه کارمزد بانکی در حد صفر 
است. در بسیاری موارد بانک ها اصلا کارمزد 
نمی گیرند و وام هایی با سودهای بالا می 
دهند. بر این اساس تسهیلاتی را با نرخ های 
سود بالا در اختیار گیرندگان وام قرار می 
دهند. ما اقتصاد را بر مبانی علمی و شرعی 
اداره نمی کنیم. سود بانکی از بودجه عمومی 
دولت داده می شود و همین مساله به بی 

انضباطی اقتصادی می انجامد.
تقوی با بیان این که نمی توان اقتصاد را با 
دستورالعمل سامان بخشید، گفت: نرخ سود 
بانکی باید در بازار پول به وسیله عرضه و 
تقاضا تعیین شود. از این رو با نرخ دستوری 

کاملا مخالفم. 
این کارشناس مسائل اقتصادی در زمینه 
اثرات کاهش نرخ سود بانکی بر بخش تولید 
گفت: سود بانکی در واقع نرخ تنزیل پول 
است. اگر زمانی نرخ سود افزایش پیدا کند، 
هزینه تسهیلات نیز بالا می رود یعنی برای 
رود  بالا می  نرخ سود  وقتی  کننده  تولید 
هزینه به دست آوردن پول نیز افزایش پیدا 
می کند. در نتیجه هزینه تولیده کننده با 
بخشی از هزینه های تولید بالا می رود، زیرا 
باید بخشی را بابت سود و نرخ سود بدهد. 
بنابر این اگر ما بتوانیم سود را متعادل کرده 
وکاهش دهیم قطعا هزینه تولید کاهش پیدا 

می کند. 
تقوی در زمینه کاهش نرخ سود بانکی و 
افزایش تورم  انبساط پولی و  با  ارتباط آن 
به  را  اقتصادی  انضباط  ما  اگر  کرد:  اظهار 
اقتصاد ایران برگردانیم مشکلی پیش نمی 
انضباط  نوع  سه  باید  اساس  این  بر  آید، 
اقتصادی را در نظر داشتنه باشیم؛ نخست 
انضباط پولی است که باید در سیستم بانکی 
به وسیله بانک مرکزی و سیستم بانکی اتفاق 
بیافتاد . دوم انضباط مالی است که باید در 
سند بودجه دولت در نظر گرفته شود. سومی 

نیز انضباط اداری است.
وی در پایان یادآور شد که نرخ سود بانکی 
بر سایر متغیرهای اقتصادی اثر می گذارد. 
بر این اساس نمی توان از تاثیر آن بر دیگر 

متغیررهای اقتصادی بی توجه بود.

کارشناسان اقتصادی:

 کاهش نرخ سود بانکی هدفمند شود 
خودکفایی در گندم؛ 

مخالفان و موافقان چه می گویند؟ 
آمارهای مصرف آب در حوزه  ایران و  آبی  هشدارها در مورد وضعیت منابع 
کشاورزی در کنار جشن خودکفایی ایران در تولید گندم، مخالفت برخی گروه 
ها با توسعه کشاورزی و خودکفایی در تولید محصولات استراتژیک را به همراه 

داشته است. 
برگزاری جشن خودکفایی گندم پس از ۱۰ سال، عملکرد مثبت دیگری در 
کارنامه دولت تدبیر و امید ارزیابی می شود. این مراسم که آذر ماه سال ۱395 با 
حضور رییس جمهوری برگزار شد، بار دیگر ایران را به خودکفایی در تولید گندم 

رساند. 
پیش از آن نیز در سال پایانی دولت اصلاحات، ایران به خودکفایی در تولید گندم 
رسید اما این موفقیت دوام و پایداری نیافت. بر اساس آمارها در دولت های بعدی 
سالانه یک میلیون تن از تولید این محصول استراتژیک کاسته شد و واردات در 
این بخش فزونی یافت. در سال ۱39۲ میزان واردات گندم هفت میلیون تن اعلام 
شد. سیاست های به موقع دولت یازدهم در حوزه کشاورزی سالانه به تولید و خرید 
تضمینی گندم افزود و در نتیجه ایران را به خودکفایی رساند. این موفقیت اما، به 
مذاق برخی کارشناسان و فعالان محیط زیست خوش نیامد چرا که این گروه از 
معترضان بر این باورند، وضعیت بحرانی منابع آبی و شدت بالای فرسایش خاک در 

ایران با خودکفایی در تولید گندم در تعارض است. 
»خدیجه رضوی« مدیر موسسه توسعه پایدار و محیط زیست، فعال و پژوهشگر 
این حوزه از موافقان توسعه کشاورزی سنتی در ایران است. وی در گفت وگو 
با پژوهشگر ایرنا بازیابی نظام کشاورزی سنتی و مدیریت منابع آبی در کشور را 

مناسب ترین راهکار توسعه تولید محصولاتی چون گندم و جو دانست. 
** مخالفان چه می گویند؟

 براساس آمارها، بخش کشاورزی بیش از 93 درصد از منابع آبی ایران را مصرف 
می کند. مخالفان توسعه کشاورزی و تولید محصولات راهبردی در کشور با استناد 
به این آمار و همچنین بازدهی پایین کشاورزی سنتی، محدودسازی کشاورزی و به 

روزرسانی شیوه کشت در این حوزه را خواستار هستند. 
طبق برخی گزارش ها ، میانگین مصرف جهانی آب در بخش کشاورزی ۷۰ 
درصد است که چندان فاصله ای با میزان مصرف اب در ایران ندارد این نکته نیز 
نباید نادیده گرفت که ارزش افزوده ناشی از تولید در جهان با ایران فاصله بسیاری 
دارد. برگزاری جشن خودکفایی گندم در دولت یازدهم باعث شکل گیری فضای 
منفی رسانه ای علیه فعالیت های دولت در این حوزه شد. مهم ترین بهانه این 
مخالفان را می توان در کمبود منابع آبی و فرسایش خاکی کشور عنوان کرد . گروه 
دیگری برای مخالفت با خودکفایی در تولید گندم به آمارها و ارقام متوسل شده و 

از واردات بالای گندم سخن گفتند. 
به باور این عده، تنها راه رسیدن به خودکفایی در گندم حذف سطح کشت سایر 
محصولات به نفع گندم است و در این صورت باید در سایر محصولات اساسی 
واردکننده باشیم. بنابراین خودکفایی در گندم را نیز رؤیایی و غیرممکن می  دانند. 
در این میان، برخی فعالان محیط زیست در ماه های اخیر بر این مساله که به 
دلیل محدودیت منابع آبی ایران و فرسایش شدید خاک نباید کشاورزی را ترویج 
داد، اصرار ورزیده اند. آنان عنوان کردند که خودکفایی در محصولات کشاورزی به 
ضرر ما و نسل های آینده خواهد بود چرا که تولید گندم در سطح گسترده همه 
منابع آبی را نابود خواهد کرد.  قرار گرفتن فلات ایران روی کمربند خشکی و پیش 
بینی ها از تغییر اقلیم ایران طی دهه های آینده، نگرانی این دسته از منتقدانِ شیوه 
کشاورزی در ایران را افزون ساخته است.از نگاه آنان، تولید محصولات کشاورزی، 
باغی و دامی اگرچه از نیازهای اصلی کشور است اما اصرار بر خودکفایی به دلیل 
مصرف آب زیاد باعث نگرانی ها شده است.  شمار دیگری از مخالفان نیز به بهانه زیر 
سوال بردن دستاوردهای دولت، خودکفایی در تولید گندم را غیرواقعی می شمارند. 
چندی پیش ، »مهرداد لاهوتی« نماینده لنگرود در مجلس خودکفایی گندم را 
زیر سوال برد. وی معتقد است که صاحبان منافع با نفوذ در دستگاه های دولتی 
گندم را وارد کردند و به قیمت پایین فروخته اند.  با توجه به پایان عمر دولت 
یازدهم، برخی مخالفان نیز به بهانه بازخوانی کارنامه اقتصادی دولت مدعی شدند 
که خودکفایی در گندم »دروغ« بوده و آمار گمرک نشان از واردات بیش از یک 

میلیون تن گندم در 9 ماهه اول سال 95 حکایت دارد. 
** دفاعیه موافقان؛ 

منابع آبی و خاکی ایران برای کشاورزی کافی است 
موافقان توسعه کشاورزی و خودکفایی در تولید محصولات راهبردی در بیان 
دلایل خود بر کفایت منابع آبی و خاکی کشور برای تولید محصولات راهبردی 

تاکید می کنند. 
خدیجه رضوی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا به دفاع از صرف منابع آبی ایران برای 
کشت گندم و جو پرداخت و گفت: منابع آبی ایران باید صرف کشاورزی شود نه 
ساخت و سازهای بی رویه در شهرهای بزرگ مانند تهران. تفکر نادرست هدررفت 

آب در بخش کشاورزی ناشی از فضاسازی رسانه ای و عده ای مخالفان است. 
»باید توجه داشت که آّب مصرفی در زمین های کشاورزی دوباره وارد خاک 
شده و پس از عبور از خاک و تصفیه وارد چاه های زیرزمینی خواهد شد. نکته این 
جاست که اگر مدیریت صحیح منابع آبی در کشور صورت گیرد، نه آب کم داریم، 
نه درخت و نه زمین کشاورزی .  وی افزود: حجم آب مصرفی کشاورزان خرده پا 
بسیار اندک است. این در حالی است که ۷۰ درصد از بذر ما را کشاورزان خرده پا 
تامین می کنند. کشاورزی صنعتی با حفر چاه های عمیق و نهاده های شیمیایی 
ممکن است به منابع آبی آسیب بزند اما کشاورزان سنتی رفتارهای آسیب زای 

کمتری به زیست و منابع آبی وارد خواهد ساخت. 
»روستاییان و کشاورزان سنتی ایران در حال از دست دادن زمین های کشاورزی 

خود بر اثر مدیریت نادرست منابع آبی و سدسازی ها هستند.« 
رضوی معتقداست : باید الگوبرداری غربی از الگوی کشاورزی ایران حذف شود 
زیرا ایران از دیرباز دارای تکنولوژی در بخش کشاورزی بوده است. ایرانیان در 
ساخت قنات های بزرگ مانند قنات گناباد تبحر داشته اند در حالی که امروزه 
مدیریت لایروبی یک قنات با مشکل روبه رو است. وی با بیان اینکه الگوبرداری از 
شیوه کشاورزی سنتی در ایران به همراه بهره گیری از فناوری های نوین مناسب 
ترین راهکار توسعه کشاورزی است ، افزود: تخریب سدها و بازیابی محیط زیست و 
شیوه کشاورزی آسیب دیده در مناطقی که سد در آن ها ساخته شده است را باید 
به طور جدی مد نظر قرار داد.  به باور موافقان، کشور ما نه  تنها ظرفیت لازم برای 
خودکفایی در گندم، بلکه توان کافی برای خودکفایی در سایرمحصولات اساسی 
را نیز دارد. حامیان توسعه کشاورزی در ایران خواهان بازیابی نظام سنتی کشت و 

برداشت هستند. 
هرچند که برخی کارشناسان معتقدند خاک غنی و حاصلخیز ایران، تنوع آب و 
هوایی، وسعت زمین های قابل کشت و وجود دوره های بارشی سالانه به عنوان 
اصلی ترین مولفه های کشاورزی بسترهای لازم برای توسعه کشاورزی را فراهم 
ساخته است.  در عین حال که بهره وری از شیوه های گوناگون کشت، بازیابی نظام 
کشاورزی سنتی، مدیریت منابع عظیم آبی، تولید محصولات کشاورزی با توسعه 
کشت دیم، دگرگونی سرنوشت سازی در عرصه خودکفایی و امنیت غذایی ایجاد 
خواهد کرد اما سرعت حرکت ایران به سمت خشکی در سال های آینده ، واقعیتی 
نگران کننده است که به نظر می رسد با مدیریت درست منابع آبی و برنامه ریزی 
های میان مدت و بلند مدت در بخش کشاورزی باید حفظ منابع آبی و تداوم 

کشاورزی را توامان در نظر گرفت .

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
رای اصلاحی

۱۶- رای شماره ۱39۶۶۰33۰۰۰۱۰۰5939 مربوط به پرونده کلاسه 
۱395۱۱443۰۰۰۱۰۰۰9۱۷ خانم  سوسن حسینخانی  فرزند  علی اصغر 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۷4/3۲ مترمربع پلاک شماره 
۱ فرعی از ۱۰۷۶4  اصلی واقع در قم بخش ۱حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 4۰۲۶(
در نوبت اول به اشتباه مساحت  ۱۷4/۶۰3۲ درج شده که بدینوسیله اصلاح 

می گردد.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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چگونه مراقب مهدی قائدی باشیم؟

درخشش مهدی قائدی در بازی مقابل استقلال خوزستان علاوه بر اینکه موجب 
به وجد آمدن هواداران استقلال شد، آنها را به ظهور پدیده  دیگری در فوتبال ایران 

امیدوار کرد.
اما عملکرد قائدی در دو بازی مقابل تراکتورسازی و سایپا چندان تعریفی 
خوزستان  استقلال  مقابل  بازی  در  که  قائدی  آن  نیامد.  چشم  به  و  نداشت 
تکنیک چشم نوازش را کاملا در اختیار تیم قرار داد، در دو بازی بعدی در اندک 
موقعیت هایی که صاحب توپ شد بیشتر به دنبال گرفتن تشویق از سکوها بود 
تا کمک کردن به بازی تیمش. قائدی در همان دقایقی که در مقابل استقلال 
خوزستان بازی کرد نشان داد که علاوه بر تکنیک مناسب، شعور تاکتیکی بالایی 
نیز دارد. او در آن بازی چند پاس خوب به همبازیانش داد تا بازی استقلال در 

بیست دقیقه پایانی از این رو به آن رو شود.
هر چند پس از پایان بازی با استقلال خوزستان، هواداران استقلال سرمست از 
نمایش قائدی به تمجید و ستایش او پرداختند اما کم نبودند کسانی که می دانستند 
برای به بار نشستن استعدادی مثل قائدی نمی توان همه چیز را به بخت و اقبال واگذار 
کرد. نگرانی از آینده قائدی از آن رو بود که در سال های اخیر استعدادهای زیادی 
در فوتبال ایران خیلی زود و بدون آنکه بتوانند به پیشرفتی متناسب با استعداد خود 
برسند، از سطح اول فوتبال ایران کنار رفتند. این نگرانی در مورد قائدی هم وجود 
دارد. جدا از اینکه او باید علاوه بر تلاش زیاد، به خوبی از خود در برابر تندباد حوادث 
و حاشیه ها محافظت کند، مربیان و مشاوران او نیز باید بتوانند با فکر و برنامه مناسب 
و بدون جوزدگی او را در این مسیر حمایت کنند. نقش علیرضا منصوریان در این 
مسیر بیش از دیگران است و اوست که باید بتواند این استعداد ناب را به سرمنزل 

مقصود برساند.
در دو بازی اخیر استقلال، قائدی نشانی از آن قائدی هفته دوم نداشته است. 
می توان برای چرایی این موضوع دلایل مختلفی آورد. سبک بازی استقلال در دقایقی 
که قائدی وارد زمین شده از مهمترین دلایل این موضوع عنوان شده است. اما نکته 
مهمی که در این میان مغفول مانده، افزایش سطح توقعات از این جوان ۱۸ ساله است 

که باعث شده تاثیر منفی بر روی عملکرد او داشته باشد.
این انتقاد به منصوریان وارد است که او خیلی زود بار اصلی تیمش در دقایق 
بحرانی و در زمان هایی که تیمش به گل نیاز دارد را روی دوش قائدی جوان 
گذاشت. شانه های نحیف قائدی قابلیت حمل این بار سنگین و این وظیفه دشوار 
را ندارد. منصوریان  جوانی ۱۸ ساله را که به یکباره و در یک بازه زمانی کوتاه با 
تغییری بزرگ در زندگی اش مواجه شده، در هفته دوم لیگ برای گشودن گره 
بازی تیمش به میدان فرستاد و این بزرگترین اشتباه این مربی در مورد قائدی 

بوده است. 
ظرفیت فکری و روحی یک جوان ۱۸ ساله که سابقه بازی در لیگ و در ورزشگاه 
آزادی آن هم در پخش زنده را ندارد مگر چقدر است که بسان یک منجی در نیمه 
دوم به میدان فرستاده می شود؟ هنوز فیزیک این بازیکن مهیای مقابله با مدافعان 
لیگ برتری نیست و هنوز او قادر به هضم انتظارات، سوت ها و هوراهایی که به 
محض صاحب توپ شدنش در ورزشگاه بلند می شود نیست. برای همین است 
که عملکرد او در دو بازی اخیر افت فاحشی نسبت به بازی اولش دارد. مطمئنا 
درخشش او در بازی اول یک جرقه نبوده و کاملا مشخص است که قائدی کوهی 
از استعداد فوتبالی در خود دارد، اما دنیای فوتبال پر است از بازیکنان مستعدی که 

پس از درخششی کوتاه مدت، فراموش شدند.
منصوریان در استفاده از قائدی آن هم در دقایق حساس بازی تیمش اشتباه 
کرد، اما او زمان لازم را برای جبران اشتباهش دارد. او دیگر نباید تا زمانی که 
مطمئن از کارا بودن قائدی در ترکیب تیمش نشده او را به میدان بفرستد. اجازه 
ندهد که با نمایش هایی نظیر بازی با سایپا اعتماد به نفس این بازیکن از او گرفته 
شود. تکرار نمایش بازی با سایپا باعث می شود که این جوان پس از آن همه مورد 
توجه قرار گرفتن اولیه که کاملا افراطی بود، به یکباره دچار یک خلأ روحی شده 
و نتواند وضعیت جدید خود را درک و هضم کند. مانور دادن افراطی هواداران 
استقلال بر روی بازی قائدی با خودش تفریط در توجه به این بازیکن نیز به 
همراه خواهد آورد . از یک جوان ۱۸ ساله چه توقعی می رود که بتواند این میزان 
نوسان در توجه مردم را درک کند؟ منصوریان باید اجازه دهد این جوان از بازی 
در زمین لذت ببرد. باید او را رها و سبکبال و در زمانی که سنگینی وظیفه ای 
روی دوشش نیست به زمین بفرستد تا با توپ عشق بازی کند نه اینکه در میان 
آن همه اسم بزرگ در تیمش او را برای جبران نتیجه به میدان بفرستد. آقای 
منصوریان ستاره شدن یا نشدن قائدی بیش از همه در گرو عملکرد شماست. 

مراقب او باشید.

 آغاز جنگ های روانی کره برای پیروزی مقابل ایران

دام شرقی ها برای شکار یوز پهن شد
جدال سنتی فوتبال قاره کهن این بار به میزبانی کره جنوبی برگزار می شود، جدالی 

که برابر ببرهای شرق قاره از اهمیتی همچون مرگ و زندگی برخوردار است.
نزدیک به هفت سال از آخرین باری که کره جنوبی موفق شد ایران را شکست 
بدهد، می گذرد. بردی که برای طرفداران کره ای به یک آرزو تبدیل شده به خصوص 
بعد از تمام این سال ها که همواره بازنده کری های مرسوم میان طرفداران دو تیم 
لقب گرفته اند. حالا در آستانه مصاف برگشت دو تیم در مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ 
روسیه شکستن طلسم ناکامی ها برای کره در حال حذف از جام جهانی حساسیت 
بیشتری پیدا کرده تا جایی که آنها به دنبال گرفتن انتقام از کی روش و شاگردانش 

در سئول هستند.
بعد از ناکامی های زنجیروار در بازی های گذشته فدراسیون فوتبال کره جنوبی 
اولی اشتیلیکه آلمانی را از سمت خود برکنار و ترجیح داد با یک مربی بومی 
دو بازی سرنوشت ساز باقی مانده برابر ایران و ازبکستان را پشت سر بگذارد. 
تصمیمی احساسی با انتقادات فراوان از سوی رسانه های داخلی روبرو شد چون 
سرمربی جدید کره که تنها سابقه هدایت تیم زیر ۲۰ سال این کشور را در 
کارنامه داشت، گزینه مناسبی برای نجات ببرهای شرق آسیا از بحران کنونی 

به نظر نمی رسید.
کره جنوبی که برای اولین بار در آستانه حذف از رقابت های جام جهانی از قاره آسیا 
قرار گرفته بعد از صعود زودهنگام ایران به روسیه ۲۰۱۸ چشم به برد مقابل این تیم  و 
شکستن طلسم ۷ ساله ناکامی ها دوخته است. به همین خاطراز مدت ها قبل برنامه 
ریزی گسترده ای برای این مصاف انجام داده تا جایی که سران فدراسیون فوتبال 
این کشور با ساخت کلیپی هیجانی با عنوان »وقت انتقام« به پیشواز مصاف حساس 
کره با ایران رفتند. کلیپی که وقتی وارد ساختمان فدراسیون فوتبال این کشور می 
شویم در حال پخش از تلویزیون های حاضر و همچنین شبکه های ورزشی است تا 

فوتبالدوستان کره را برای حضور در ورزشگاه تهییج کند.
شاید به خاطر شکستن همین طلسم بود که سرمربی جدید کره در فهرست 
بازیکنان دعوت شده به اردو برای مصاف با ایران و ازبکستان ترجیح داد از همه ستاره 
های موجود حتی آنها که مصدوم بودند، دعوت به عمل بیاورد. گرچه امید اصلی 
این مربی همچنان به سون هیونگ مین ستاره شماره ۷ خود است که با بازگشت از 
مصدومیت طولانی مدت به عنوان بازیکن ذخیره برای تاتنهام در لیگ برتر جزیره 

به میدان می رود. 
آخرین بار ایران در جام ملت های آسیا ۲۰۱۱ در دوحه قطر در مرحله یک چهارم 
نهایی در وقت های اضافه با نتیجه ۱-۰ به کره جنوبی باخت و پس از آن در تمام 
بازی ها یا برنده بود یا کار به تساوی کشیده شده تا این طلسم هفت ساله زخم های 
عمیقی در وجود کره ای ها رقم بزند. در این بین کارلوس کی روش و شاگردانش در 
تمام این سال ها با بردهای حساس و سرنوشت ساز و رفتارهایی که داشتند بیشتر به 
این زخم کره ای ها نمک پاشیدند تا ترس و وحشت شدیدی به جان رقیب سنتی 
در قاره کهن بیفتد. ترسی که ممکن است به حذف غیرمنتظره این تیم از جام جهانی 
۲۰۱۸ روسیه بعد از 9 حضور متوالی به عنوان نماینده قاره آسیا ختم شود تا تراژدی 

بزرگی برای ببرهای شرق قاره رقم بخورد.
از همین رو زیاد هم نمی توان به سران فوتبال کره خرده گرفت که این گونه با 
ساخت کلیپ و تبلیغات گسترده و به راه انداختن جنگ های روانی به دنبال شکست 
دادن ایران بعد از ۷ سال باشند. بردی که می تواند آنها را برای بازگشت به کورس 
صعود به جام جهانی ۲۰۱۸ امیدوار و از همه مهم تر بار دیگر برنده کری های مرسوم 
میان طرفداران دو تیم کند گرچه با تیمی که کی روش ساخته و شکست ناپذیر 
نشان داده سخت است کره ای ها بتوانند به انتقامی که مد نظر دارند، برسند. کره ای 
که معمولا هر گاه با این گونه جنگ های روانی دام پهن می کند تا یوزپلنگ را شکار 
کند ولی خود در دام گرفتار می شود مسلما با استرسی که دارد روز آسانی مقابل 

ایران نخواهد داشت.

یک  مرحله  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا در غیاب 
کاپیتان خود باید به مصاف الاهلی عربستان 

برود.
تیم فوتبال پرسپولیس عصر روز سه شنبه 
3۱ مرداد ساعت ۲۰:3۰ در ورزشگاه سلطان 
قابوس شهر مسقط باید از الاهلی عربستان 
در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان 

آسیا پذیرایی کند.
شاگردان برانکو که در مرحله گروهی بالاتر 
از الریان قطر و الوحده امارات قرار گرفتند 
در نهایت به مرحله یک هشتم نهایی صعود 
کردند تا در این مرحله هم با برتری برابر 
لخویای قطر جواز حضور در جمع هشت تیم 

برتر آسیا را کسب کنند.
بر  علاوه  را  قبل  فصل  پرسپولیسی ها 
موفقیت در لیگ قهرمانان آسیا با قهرمانی در 
لیگ برتر ایران به پایان بردند و فصل هفدهم 

را نیز با سه برد و یک تساوی آغاز کردند.
قرمزپوشان تهرانی که در حال حاضر با ۱۰ 
امتیاز و هشت گل زده در صدر جدول لیگ 
برتر قرار دارند، امیدوارند که با برتری مقابل 

الاهلی عربستان برای نخستین بار  در تاریخ 
لیگ قهرمانان آسیا - با شیوه نوین - به جمع 

چهار تیم برتر آسیا صعود کنند.

الهلال  امارات،  العین  مرحله  این  در 
چین،  گوانگجوی  و  شانگهای  عربستان، 
اوراواردز و کاوازاکی ژاپن، به همراه الاهلی 

تیم  هشت  ایران  پرسپولیس  و  عربستان 
مرحله یک چهارم نهایی را تشکیل می دهند 
که چهار تیم از جمع این ها به مرحله بعدی 

صعود خواهند کرد. پرسپولیس برای بازی 
مقابل الاهلی، سیدجلال حسینی را به دلیل 
دو اخطاره بودن در اختیار ندارد اما از طرف 
دیگر حسین ماهینی و محسن مسلمان که 
مشکلی  بودند  مواجه  مصدومیت جزئی  با 
برای همراهی این تیم ندارند. البته تیم برانکو 
حواشی دیگری را هم طی روزهای اخیر به 
خود دیده که مهم ترین آنها بحث اختلاف 
مهدی طارمی و گادوین منشا بود که این 
موضوع هم با مدیریت سرمربی تیم و دخالت 
سایر بازیکنان در آخرین تمرین پیش از سفر 
به عمان ختم به خیر شد و این دو بازیکن با 
عکس یادگاری که کنار یکدیگر گرفتند نشان 

دادند که هیچ اختلافی با یکدیگر ندارند.
با این وجود هواداران پرسپولیس امیدوارند 
تیم شان پس از سال ها بتواند برابر نماینده 
عربستان در دیدار رفت به برتری برسد تا 
به جمع چهار تیم برتر لیگ قهرمانان آسیا 

صعود کند.
دیدار برگشت این دو تیم ۲۱ شهریور ماه 
در ابوظبی امارات به میزبانی الاهلی عربستان 

برگزار خواهد شد.

پرسپولیس ـ الاهلی؛ شاگردان برانکو به دنبال تاریخ سازی

نیمار، ستاره پاری سن ژرمن مدعی شد که مدیرانی در 
بارسا حضور دارند که وضعیت تیم را بهم ریخته اند.

نیمار در تابستان از بارسلونا جدا و با ۲۲۲ میلیون یورو 
راهی پاری سن ژرمن شد. این در حالیست که او سال گذشته 
قراردادش را تمدید کرده بود و حساب ویژه ای روی او باز 
می شد. هم تیمی های او تلاش زیادی کردند که مانع جدایی 
اش شوند ولی در نهایت او تیم را ترک کرد. حال او ابراز 
امیدواری کرد مدیران نه چندان کارآمد بارسا از این تیم بروند. 
او گفت:" وقتی من به بارسا رفتم، همه چیز خوب بود ولی 
مدیرانی هستند که نباید آنجا باشند. 4 سال عالی را در بارسا 
سپری کردم ولی بارسا شایسته بهتر از اینهاست. من دوستان 
خوبی در آنجا دارم. امیدوارم شرایط این تیم بهتر شود و 
دوباره به رقابت با رقبا بپردازند. " نیمار درباره وضعیت نقل 
و انتقالات بارسا گفت:" نمی دانم آنجا چه خبر است ولی از 
ناراحتی  هم تیمی های سابقم ناراحت می شوم. من دوستان 

زیادی دربارسلونا دارم. امیدوارم اوضاع بارسا بهتر شود."

لوچانو اسپالتی، سرمربی رم پس از پیروزی 3-۰ تیمش 
مقابل فیورنتینا مدعی شد که آنها همچنان به تقویت نیاز 

دارند.
شاگردان اسپالتی شب گذشته با دو گل ایکاردی و تک 
پیولی،  با هدایت  را  فیورنتینا  پریشیچ موفق شدند  گل 
سرمربی فصل گذشته اینتر شکست دهند. پس از بازی 
اسپالتی مدعی شد که تیمش باید شرایط خود را بهبود 

ببخشد.
او گفت:" شروع خوبی داشتیم و این مهم ترین چیز است 
ولی نباید 3۰ دقیقه افت می کردیم. باید پیشرفت کنیم ولی 

تیم من با کیفیت و قدرتمند است."
اسپالتی به تمجید از پریشیچ  و مدافعینش پرداخت و 
گفت:" پریشیچ بازیکن با کیفیتی است و ضربات آخرش 
را عالی می زند، همینطور ایکاردی. ولی من باید از میراندا و 
اشکرینیار هم تمجید کنم زیرا وقتی باید دفاع می کردیم، 

آنها عالی بودند."

 اسپالتی: اینتر هنوز نیاز به پیشرفت دارد انتقاد تند نیمار از مدیران بارسلونا

فوتبال ایران به خاطر مهاجمانی که علی دایی در سال های گذشته معرفی کرده، 
ممنون شهریار خواهد بود؛ بازیکنانی که 5 دوره آقای گلی را در کارنامه شان ثبت 
کرده اند. علی دایی از ابتدای دوران فوتبالش تا کنون همیشه با تلاش و کوشش 
مسیر پیش روی خود را هموار کرده است. او که در عنفوان جوانی توسط ناصر 
حجازی به فوتبال ایران معرفی شد و بعد ها با تلاش زیاد به بهترین مهاجم تاریخ 
کشور تبدیل شد، در دوران مربیگری نهایت تلاشش را به کار گرفته تا شاگردانی 
مانند خود تربیت کند. آقای گل فوتبال ملی جهان بعد از آویختن کفش های خود 
در سایپا، پرسپولیس، راه آهن، نفت تهران و صبای قم مربیگری کرده و در این 
دوران توانسته مهاجمانی را به فوتبال ایران معرفی کند که حالا هرکدام از آنها اسم 

و رسمی برای خود دست و پا کرده اند.
کریم انصاری فرد؛ کشف 17 ساله

اولین کشف علی دایی در دوران مربیگری کریم انصاری فرد بود؛ سرمربی سایپا 
در اولین تجربه خود روی نیمکت از پایه های سایپا جوانی ۱۷ ساله را به تمرینات 
بزرگسالان آورد. او که مانند دایی اهل اردبیل بود، خیلی زود مسیر ترقی را سپری 
کرد و بعدها در ایران پیراهن پرسپولیس و تراکتورسازی را نیز پوشید. انصاری فرد 
با وجود سن و سال کمش خیلی زود در فوتبال ایران چهره شد که سابقه دو دوره 
آقای گلی در کارنامه او می درخشد. او که اکنون عضو المپیاکوس یونان است، برای 
اوساسونای اسپانیا نیز مدتی به میدان رفت. درباره انصاری فرد شاید خیلی ها این 
تصور را داشته باشند که او در دوران محمد مایلی کهن به بازی گرفته و چهره شد 
اما واقعیت این است که مهاجم کنونی المپیاکوس توسط دایی به تیم بزرگسالان 
آورده شد و بعد از کسب تجربه در کنار بازیکنان اصلی توسط مایلی کهن بیشتر 

فرصت خودنمایی پیدا کرد.
مهدی طارمی؛ یک آقای گل دیگر

مهدی طارمی که در دو سال گذشته عنوان آقای گلی لیگ برتر و همچنین برترین 
بازیکن لیگ های پانزدهم و شانزدهم را از آن خود کرده، همان بازیکن جوانی 
است که از ایرانجوان بوشهر توسط علی دایی به پرسپولیس آمد و سرمربی کنونی 
سایپا به خاطر موقعیت هایی که او خراب می کرد، تا مرز اخراج از پرسپولیس هم 
رفت! مهاجم آماده آن روزهای لیگ یکی از چشم علی دایی دور نماند و در یکی از 
اولین خریدهایش برای پرسپولیس او را به خدمت گرفت. طارمی حالا بعد از چند 
سال  به ستاره بزرگ فوتبال ایران شهره شده و قطعا موفقیت هایش در تیم ملی و 
پرسپولیس را مدیون علی دایی است که اولین بار او را در لیگ برتر به میدان فرستاد.

محمد عباس زاده؛ از شمال به تیم های دایی!
جوان ۲3 ساله اهل مازندران آنقدر در تیم های این خطه)صنعت ساری و نساجی( 
خوش درخشید تا علی دایی یک مهاجم دیگر را به فوتبال ایران معرفی کند. 
محمدعباس زاده بعد از درخشش در نساجی برای فصل 9۲-93 توسط دایی به 
پرسپولیس آورده شد و در طول دو فصل 3۸ بازی برای این تیم انجام داد. عباس 
زاده بعد از جدایی علی دایی از پرسپولیس با حمید درخشان به اختلاف خورد و در 
نهایت هم از پرسپولیس رفت اما مسیرش از دایی جدا نشد. او از پرسپولیس به راه 
آهن و نساجی رفت و با عنوان آقای گلی بار دیگر شاگرد دایی شد. به ثمر رساندن 
۲4 گل در لیگ دسته اول سال گذشته برای نساجی و کسب عنوان آقای گلی باعث 
شد دایی دوباره خواستار بازیکن سابقش شود. حالا در سایپا او بار دیگر انتظارات را 

برآورده کرده است و یکی از مهاجمان تاثیرگذار لیگ هفدهم محسوب می شود.
علی علیپور؛ حضور در راه آهن با نظر دایی

علی علیپور همین حالا ۲۱ سال سن دارد و 4 سال پیش که توسط علی دایی به راه 
آهن آورده شد، ۱۷ ساله بود. مهاجم سرعتی و خوب این روزهای پرسپولیس 4 سال 
پیش بعد از عملکرد خوب در سنگ آهن بافق یزد راهی راه آهنی شد که هدایتش را 
علی دایی برعهده داشت. درخشش او در راه آهن با هدایت دایی و استیلی در نهایت 
باعث شد تا این بازیکن با نظر حمید درخشان راهی پرسپولیس شود و اکنون یکی از 
ارزشمندترین بازیکنان لیگ برتر باشد. با این تفسیر علیپور را هم باید یکی از کشف 

های علی دایی بدانیم.
امید عالیشاه؛ پرنده خوشبختی در راه آهن و پرسپولیس

اگرچه به خاطر مشکلاتی که در امر خدمت سربازی و محرومیت تراکتورسازی 
پیش آمده، امید عالیشاه مدتی دور از فوتبال است اما بی تردید او نیز یکی از 
بازیکنان خوبی است که توسط دایی به فوتبال معرفی شد. مهاجم سابق نساجی 
مازندران بعد از دوران نه چندان خوبی که در تیم های پایه نفت تهران داشت، 
توسط علی دایی به راه آهن برده شد و برای اولین بار در لیگ برتر پیراهن این 
تیم را پوشید. دایی بعد از حضور در پرسپولیس عالیشاه نیز را با خود برد و این 
بازیکن سرعتی چند سال یکی از بهترین نفرات سرخپوشان محسوب می شد 
که به بازوبند کاپیتانی نیز رسید. عالیشاه نیم فصل سال گذشته برای گذراندن 
خدمت سربازی راهی تراکتورسازی شد اما نتوانست به واسطه محرومیت فیفا در 
این تیم بازی های زیادی انجام دهد و حالا هم چون سرباز است، فعلا نمی تواند 

در تیم دیگری به میدان برود.

سرمربی استقلال در نشست خبری قبل از دیدار با پدیده 
شرکت کرد.

علیرضا منصوریان سرمربی تیم فوتبال استقلال در نشست 
خبری پیش از دیدار با پدیده حاضر شد. منصوریان که حضور 
او روز یکشنبه با حمایت کامل هیات مدیره همراه شده بود، در 
این نشست خبری درباره موضوعات مختلفی صحبت کرد که 

مشروح آن در ادامه می آید:
تک تک بازیکنان پدیده را می شناسم

فردا بازی بسیار مهمی داریم. ان شاءالله با کسب سه امتیاز 
بتوانیم روند خوبی را آغاز کنیم. پدیده روند خوبی داشته است. 
تمام بازی های آنها را آنالیز کرده ایم. یک بازی خیلی خوب 
جلوی سپاهان داشته و با چهار گل این تیم را شکست داده 
است. تک تک نفرات حریف را می شناسم و بخشی از آنها در 
تیم امید با من بوده اند. ما هم شرایطمان خیلی خوب است. 
امروز در لیگ اکثر تیم ها از هم شناخت دارند. سعی می کنیم 
ارزیابی بازیکنان حریف را در اختیار تیم خودمان هم قرار دهیم.

ابراهیمی در ۱۸ تا حضور ندارد
امید ابراهیمی هفته پیش پا به توپ شد. او جزو ۱۸ تای ما 
نیست. سلامتی او برای ما مهم است. اگر در ۲۰ روز آینده 
به فرم ایده آل برسد که قطعا هم می رسد به تیم اضافه می 
شود. ما فردا فقط محسن کریمی را نداریم. پادوانی، باقری و 

اسماعیلی در ۱۸ تای ما هستند.
شرایط بدنی ما در روزهای سخت خوب بوده است

فقط درباره مسائل فنی پاسخگو هستم. ما در این سال ها به 
این نقطه رسیده ایم که چگونه کار بدنی بکنیم. در سه چهار 
سال گذشته در فضاهای سخت و تنگ شرایط بدنی ما خوب 
بوده است. ما باید در ریکاوری دقت بالایی داشته باشیم. کافی 
است سطح علمی را بالاتر ببرید تا بدانید وقتی بازیکن ۱۱ 

کیلومتر می دود چه کار کنید.
در فوتبال ایران به مربی جوان نگاه منفی دارند

ما صحبتی نمی خواهیم با هوادارانمان داشته باشیم. آنها انرژی 
و پتانسیل تیم ما هستند و بعد از خدا توکلمان به آنها است. 
دست هواداران را می بوسیم و شرایط آنها را درک می کنیم. 
هواداران پارسال پشت ما بودند و از شرایط نا متعارف به شرایط 

ایده آلی رسیدیم. متاسفانه در سطح فوتبال ایران به مربی جوان 
نگاه منفی وجود دارد. شما اگر ۶۰ ساعت هم در سه روز کار 

کنید می بینید که بازهم باید نگاه ها عوض شود.
با بی سوادی در فوتبال مشکل دارم

 من با برخی نگاه ها مشکل دارم. شاید به برخی از دوستان بر 
بخورد ولی ایراد ندارد. یک روزی آرزوی ما این بود که در والیبال 
از ژاپن یک ست بگیریم ولی الان دنبال رقابت با ایتالیا و کوبا 
و ... هستیم. تمام کنیم این یوغی را که به خودمان توهین می 
کنیم. وقتی فغانی و فنایی به فینال می رسند پس ما هم می 
توانیم. یک روزی آرزوی ما بود که یقه کره را بگیریم ولی این 
اتفاق افتاد. امروز ۱4 -۱5 لژیونر داریم من با این فضای تمسخر 

و بی سوادی فوتبال مشکل دارم. من با فقط دنبال جزئیات 
رفتن مشکل دارم. ما باید قبول کنیم که می توانیم پیشرفت 
کنیم. برخی ها کارهای علمی را به مسخره می گیرند. من ان 
شاءالله یک رویه دیگر را پیش رو می گیرم. ما تلاش می کنیم 
که بگوییم مربی ایرانی هم می تواند. وقتی از سمت و سوهایی 

می آید که مربی ایرانی نمی تواند. لازم نیست چیزی بگویم.
لازم است بیشتر سکوت کنیم

دیروز در روزنامه ای مطلبی خواندم و با سردبیرش صحبت 
کردم. به او گفتم یکبار کسی را سر تمرین نفرستادید تا کار ما را 
ببینید. مگر ممکن است که دستیار کی روش را داشته باشم و 
نیم ساعت قبل تمرین تصمیم بگیرم چه کار کنم؟ مگر می شود 

امثال جباری، ابراهیمی و منتظری از فضای یک تمرین بی 
سواد انتقاد نکنند؟ می دانیم داشته ما چیست ولی اکثر کارها را 
به تمسخر می گیرند. یک سری هم آدم بی سواد اجتماعی در 
فضای مجازی هستند. ما رویه خود را عوض خواهیم کرد و لازم 
است سکوت ما بیشتر شود تا مبارزه با نسل مربی گری جوان 
ایرانی تمام شود. این نسلی که همراه من می آید می تواند در 

آسیا بهترین باشد. 
اگر یک چشم رنگی استقلال را دوم می کرد، تشویق 

می شد
من از خبرنگاران گلایه ندارم. شما برنامه تلویزیونی را نگاه 
کنید. چند بار عملکرد های خوب دیده شده است؟ ولی بی 
حرمتی و بی احترامی اتفاق بیفتد، زنده پخش می شود و 
میلیونی رویش تحلیل می شو. ما در فضای مجازی رسانه و 
صدا و سیما به مسائل منفی زیاد پردازش می کنیم. اگر به اروپا 
بروید، می بینید کسانی که فرهنگ غلط را اشاعه می دهند را 
به همه نشان می دهند به عنوان آدم منفی. در اینجاآدم منفی 
را پردازش می کنند. جزئیات منفی شده کلیات فوتبال ما. در 
طول راه با بچه های خبری باشگاه استقلال صحبت می کردم. 
اولین روزهایی که موبایل به ایران آمده بود، اگر خانمی موبایل 
دستش بود انگار اتفاق عجیبی رخ داده است. این فضای بی 
سوادی است. اولین بار ورزشکاران وب سایت می زدند خیلی 
ها علیه آن نوشتند. الان کمترین هدیه ای که به یک بچه می 
دهند موبایل است. اگر تیم را یک خارجی از پانزدهم، دوم می 
کرد، می گفتند دیدید چه کاری کرد؟ کافی بود چشم آن مربی 
رنگی بود. به لطف خدا این روند را رد می کنیم. اگر خدا عمری 
بدهد از این شرایط می گذریم. البته آن زمان هم یک فضای بی 

سوادی حاکم می شود.
برای پرسپولیس آرزوی موفقیت داریم

فردا پرسپولیس ایران بازی دارد. آنها با تیمی عربستانی بازی 
دارند. ما در منافع ملی با آنها مشترک المنافع هستیم. هر 
تیمی که در آسیا با پرچم ایران بازی می کند، آرزو می کنیم با 
موفقیت از زمین خارج شود. اگر تیمی در آسیا ببازد، تبعاتش 
برای همه ما خواهد بود. خارج از تعصبات آبی و قرمز آرزو می 

کنم تا با سربلندی به ایران برگردند.

 ۲+۱ آقای گل محصول دید شهریار

علی دایی؛ کشف می کنم، پس هستم!

 منصوریان: تمام نفرات پدیده را می شناسم
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از دلایل بوی بد دهان 
نفس بد بو یا بوی بدن دهان می تواند مساله ای فراتر از یک عامل خجالت اجتماعی 
بوده و نشانه ای هشدار دهنده درباره سلامت شما باشد. در حقیقت، بررسی منظم 
شرایط نفس می تواند حتی زندگی شما را نجات دهد.  بوی بد دهان می تواند یک نشانه 
از بروز مشکلی جدی باشد. اگرچه در گام نخست ممکن است به صورت غریزی برای 
پنهان کردن آن تلاش کنید، اما مراجعه به پزشک و تشخیص دلیل نفس بدبو بهترین 
راهکار محسوب می شود. در ادامه با برخی از دلایل بوی بد دهان بیشتر آشنا می شویم. 

سرطان 
سرطان های معده و مری هر دو می توانند دلیل شکل گیری بوی بد دهان باشند. 
در حقیقت، پژوهشگران انگلیسی ثابت کرده اند که آزمایش نمونه های تنفسی برای 
پنج امضا شمیایی دقت ۸5 درصدی را برای تشخیص این دو سرطان نشان داده است. 

رفلاکس معده 
اگر با نفس بدبو مواجه هستید، ممکن است رفلاکس معده دلیل آن باشد. بازگشت 
اسید معده به مری که موجب سوزش سر دل، سوء هاضمه، و درد قفسه سینه می شود 

و با ایجاد مزه ای تلخ در دهان انسان و نفس بدبو همراهی می شود. 
نارسایی قلبی 

نارسایی قلبی می تواند یکی از دلایل شکل گیری بوی بد دهان باشد. به گفته 
پژوهشگران کلینیک کلیولند، بیمارانی که از نارسایی قلبی رنج می برند دارای یک 
نشانه تنفسی ویژه هستند. تنش در قلب این بیماران موجب شکل گیری تغییرات قابل 
شناسایی در ایزوپرن های نفس می شود، که ترکیبات آلی فرار منتشر شده از بافت 

عضلانی هستند. 
دیابت 

بوی شیرین و میوه ای نفس نشانه ای از مشکلات قند خون است. هنگامی که بدن 
نمی تواند انسولین تولید کند، سلول ها گلوکز مورد نیاز برای تامین سوخت خود را 
دریافت نمی کنند و بدن چربی سوزی را آغاز می کند. سوزاندن چربی به جای قند 
موجب تولید کتون ها می شود، که در خون و ادرار تجمع می کنند. هنگامی که کتون 
ها به سطوح ناامن افزایش می یابند، شما در معرض شرایط خطرناکی به نام کتواسیدوز 

دیابتی قرار می گیرید که یک بوی میوه ای به نفس می بخشد. 
نارسایی کلیوی 

بوی آمونیاکی، ادرار مانند، یا ماهی مانند نفس نشانه ای از نارسایی کلیوی است. کلیه 
ها مسئول حذف مواد زائد از خون و تولید ادرار هستند. هنگامی که این روند به خوبی 
انجام نمی شود، سموم و مواد زائد در جریان خون افزایش می یابند و بوی آن در قالب 

مفس بدبو به بیرون نشت می کند. 
خروپف و آپنه خواب 

بوی بد شدید دهان، به ویژه بوی ترش، نشانه ای از یک مشکل خواب است. هنگامی 
که از شرایطی مانند آپنه خواب و خروپف مزمن رنج می برید، دهان بیشتر زمان شب را 
باز باقی می ماند، بزاق خشک می شود و این امکان برای باکتری های تولیدکننده بوی 

بد فراهم می شود تا در دهان تجمع کنند. 
این شرایط هنگامی که از آلرژی ها یا عفونت های تنفسی رنج می برید نیز صادق است. 

بیماری لثه 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،بیماری لثه که به نام بیماری پریودنتال نیز شناخته 
می شود، یک عفونت در لثه ها است، که اطراف دندان ها را احاطه کرده اند. این یکی از 
دلایل اصلی افتادن دندان در بزرگسالان محسوب می شود، زیرا تقریبا بدون درد است 
و بسیاری از بیماران از ابتلا به آن آگاه نیستند. یکی از نشانه های ابتلا به بیماری لثه 

بوی فلزی نفس است که به واسطه باکتری های تولید کننده بوی بد شکل می گیرد. 
باکتری 

هلیکوباکتر پیلوری، یک باکتری است که می تواند موجب شکل گیری زخم و سرطان 
معده شود. در حقیقت، نتایج یک مطالعه نشان داد که ۸۷ درصد از افراد مبتلا به بوی 

بد دهان به این باکتری نیز آلوده بوده اند. 
نارسایی کبدی 

نفس بدبو می تواند نشانه ای از عملکرد ضعیف کبد باشد، زیرا این اندام مسئولیت 
تجزیه چربی در بدن و استخراج مواد مضر از خون را بر عهده دارد.  هنگامی که بدن قادر 
به سوخت و ساز چربی نیست و ناخالصی ها در خون افزایش می یابند، این شرایط می 
تواند باکتری های موجود در دهان را افزایش دهد، که بوی نامطبوعی را تولید می کنند.  

فتور هپاتیکوس، یک رایحه کپکی و از نشانه های مرحله نهایی نارسایی کبدی است.

درد با حاشیه هایش

اگر نفخ را با نشانه های زیر دارید، حتما به پزشک 
مراجعه کنید

نفخ شکمی مشکل شایعی است و بعید نیست که شما هم دچار دل درد ناشی از تجمع 
گاز در شکم باشید. شاید از نظر شما، گاز بدبوی انباشته در روده های شما، تنها مایه 
خجالت و آزار باشد، اما از نظر متخصصان، همراه شدن این مشکل با دیگر علائم می تواند 
از احتمال دچار بودنتان به مشکلات جدی تری خبر دهد. پس اگر نفخ را با نشانه های زیر 

تجربه می کنید، حتما به متخصصان مراجعه کنید.
درد لگن

به گزارش سلامت نیوز ، اگرچه ابتلا به این مشکل نادر است، اما همراه شدن نفخ با 
درد لگن می تواند نشانه ابتلا به سرطان تخمدان باشد.متخصصان می گویند اگر این علائم 
در زمان غذا خوردن شدت بگیرد و با خونریزی واژینال همراه شود، باید توجه بیشتری 
به مشکلتان بکنید.نگران نباشید. در اغلب موارد، مشکل شما از توده خوش خیمی از 
فیبروئیدها ناشی می شود و بعد از بررسی علائم و سونوگرافی، می توانید درمان را شروع 

کنید.
اسهال و کاهش وزن

حدود یک درصد از افراد به بیماری سلیاک مبتلا هستند. بیماری که توان بدن را در 
تحمل گلوتن کم می کند و در صورت مصرف غذاهای حاوی این ماده نوعی واکنش 
خودایمنی را ایجاد می کند. اسهال و کاهش وزن، در کنار نفخ شدید، مشکلی شایع در 
افراد مبتلا به سلیاک است و اگر شما هم احساس می کنید با خوردن نان، غلات و دیگر 
مواد غذایی حاوی گلوتن، دچار مشکلات گوارشی می شوید، این موضوع را با کمک 
پزشکتان بررسی کنید. با انجام آزمایش خون، می توانید از مبتلا بودن یا نبودنتان به این 

مشکل مطمئن شوید.
درد سوزناک در شکم

ملتهب شدن آپاندیس می تواند شما را به مشکل جدی و تهدیدکننده آپاندیسیت دچار 
کند. متخصصان هنوز علت دقیق این اتفاق را نمی دانند اما تصور می کنند که گاهی 
انگل ها یا باکتری ها منجر به ایجاد این التهاب می شوند. یکی از نشانه های آپاندیسیت، 
شکم درد همراه با نفخ شدید است.این درد از ناف آغاز می شود و به سمت راست و پایین 
شکم حرکت می کند. درد ناشی از آپاندیسیت، با سرفه و عطسه وخیم تر می شود. به جای 
اینکه به فکر آرام کردن دردتان در خانه باشید، فورا به اورژانس مراجعه کنید. آپاندیسیت 
مشکلی است که در صورت به موقع حل نشدن، می تواند سلامت شما را به خطر بیندازد.

درد شکمی و استفراغ
اگر درد شکمی شدید و نفخ با استفراغ همراه شود، بعید نیست که روده هایتان با مشکل 

جدی روبه رو شده باشند.
انسداد روده ای یا ایجاد زخم و تومور در این ناحیه، می تواند این علائم آزاردهنده را 
ایجاد کند. اگر همه این نشانه ها با اسهال خونی یا خون در مدفوع همراه شد، بدون 
اتلاف وقت سراغ یک متخصص گوارش بروید. سرطان روده ممکن است خود را با چنین 

نشانه هایی نمایان کند.
زود از کوره در رفتن

اگر بررسی های پزشکان می گویند که غده تیروئیدتان خوب کار می کند و دیابت هم 
ندارید، باید به دنبال علت دیگری برای نفخ کردنتان بگردید.متخصصان معتقدند نفخ 
با علت های عجیبی می تواند شما را به دردسر بیندازد و از نظر آنها، ابتلا به اضطراب 
و افسردگی هم می تواند نفاخ باشد.متخصصان معتقدند افرادی که دچار اختلالات 
اضطرابی یا افسردگی هستند، به مرور به مشکلات گوارشی هم دچار می شوند و مشکلات 

معده و روده آنها می تواند به انباشته شدن این گازها در دستگاه گوارش شان بینجامد.

علمی و سلامت 
سه شنبه -سی ویکم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4357

 

تولید کفش در ۶ دقیقه توسط ربات هوشمند
آیا پاشیدن یک لایه رنگ خاکستری به آسفالت به 
مقابله با گرم شدن زمین کمک می کند؟ یک شرکت 
راهسازی آمریکایی یک پوشش رنگی خنک کننده 
آسفالت را در لس آنجلس آزمایش می کند، به امید 

اینکه این راهکار به مبارزه با تغییر اقلیم منجر شود.
آسفالت سیاه معمولی، ۸۰ تا 95 درصد نور خورشید 
را جذب می کند، اما پوشاندن آسفالت با این رنگ های 
خاکستری، منعکس کننده اشعه های خورشید است 

که باعث خنک شدن دمای شهری می شود.
در لس آنجلس، که در آن دمای تابستان معمولا 
از ۱۰۰ درجه فارنهایت )3۸ درجه سانتیگراد( عبور 
می کند، کارگران در حال پوشاندن آسفالت با یک لایه 

از این رنگ مخصوص هستند.
لس آنجلس دارای چهار میلیون نفر جمعیت است 
و اولین شهر بزرگی است که این آزمایش در آن انجام 

می گیرد.
آسفالت سیاه معمولی ۸۰ تا 95 درصد نور خورشید 
را جذب می کند، در حالی که رنگ خنک کننده 
خاکستری این نور را منعکس کرده و مانع جذب آن 

توسط آسفالت می شود.
طرفداران این طرح می گویند که این رنگ خنک 
کننده به طرز چشمگیری منجر به کاهش دمای 

زمین و کاهش گرمای شهر می شود.
در طول نمایش و توضیح این تکنیک، "جف لوزار" 
مدیر فروش در شرکت راهسازی "GuardTop"، که 
این محصول را به بازار عرضه می کند، نشان داد که 

چگونه با استفاده از رنگ می توان دمای خیابان ها را 
در حدود ۱۲ درجه فارنهایت پس از پاشش تنها یک 

لایه رنگ روی آسفالت کاهش داد.
طبق گفته گِرگ اسپاتز، معاون مدیر اداره خدمات 
شهری لس آنجلس، این شهر اولین شهر در کالیفرنیا 
است که آزمایشات در یک جاده عمومی را پس از 

آزمایشات اولیه در پارکینگ انجام می دهد.
وی گفت: ما امیدواریم که برای دیگر شهرها الهام 
کاهش  برای  را  مختلفی  راههای  تا  باشیم  بخش 
گرمای زمین به کار بگیرند. همچنین امیدواریم که 
این  برای  را  جدیدی  محصولات  کنندگان،  تولید 
منظور تولید و ارائه کنند.  اسپاتز افزود: به طور بالقوه 
می توان بازار بزرگی برای محصولات خنک کننده 
مسیر متصور بود. در واقع این بخشی از یک روند 
اقتصادی بسیار بزرگتر است؛ جایی که راه حل ها برای 
مقابله با تغییرات آب و هوایی می تواند منشا سرمایه 

گذاری های بزرگ در آینده باشد.
شهرداری روند تکمیل و پوشش همه مسیرهای 
شهر و همچنین چگونگی واکنش شهروندان لس 

آنجلسی به آسفالت جدید را نظارت می کند.
جورج بن ویز، استادیار مهندسی عمران و محیط 
خنک  گفت:  جنوبی  کالیفرنیا  دانشگاه  در  زیست 
کننده های مسیر تاثیر بسزایی در کاهش گرما دارند 
اما ممکن است برخی عوارض زیست محیطی هم 

داشته باشند.
وی به خبرگزاری فرانسه گفت: پژوهش های اخیر 

و پژوهش کنونی در حال بررسی این است که آیا 
مزایای زیست محیطی خنک کننده های مسیر بیشتر 

از عوارض آن است یا خیر.
با این حال، شهر لس آنجلس اتخاذ روش مناسب 
و نصب و ارزیابی چندین بخش آزمون خنک کننده 

را در نظر دارد.
بن ویز اشاره کرد که استراتژی های کاهش گرما 
مانند کاشت درختان در خیابان ها و استفاده از مواد 
موثری  آنچنان  روش های  بام،  پشت  کننده  خنک 
نبوده است. آلن بارکا، استاد علوم زیست محیطی 
دانشگاه کالیفرنیا گفت: فناوری خنک کننده مسیر 
می تواند نسبت به روش های فعلی مانند تهویه مطبوع 

مناسب تر باشد.
وی گفت: همه افراد منابع لازم را برای استفاده از 
تهویه مطبوع ندارند، بنابراین این نگرانی وجود دارد 
که برخی از خانواده های کم درآمد از این موضوع رنج 
می برند. این باعث می شود که من از لحاظ اخلاقی 
نگرانی داشته باشم. اما طرح پاشش رنگ خنک کننده 
روی آسفالت به نفع همه خواهد بود و همگان از سود 

آن برخوردار می شوند.
بارکا افزود: این روش می تواند افرادی را که خارج از 
خانه یا بی خانمان هستند را نیز منتفع سازد. درجه 
حرارت پایین که در نتیجه خنک کننده مسیر به 
وجود می آید، به معنای کم بودن وابستگی به تهویه 
مطبوع است. بنابراین، به این معنی است که تولید 

گازهای گلخانه ای کمتر می شود.

مطالعه جدید دانشمندان نشان می دهد تزریق  سلول بنیادی قلبی می تواند روزی به 
معکوس  کردن فرآیند پیری قلب انسان کمک کند و موجب جوان تر شدن قلب های 

پیر شود.
"ادواردو ماربان" )Eduardo Marb-n(، مدیر موسسه سدارز-سینای و رهبر ارشد 
این تحقیق، گفت: مطالعات آزمایشگاهی قبلی ما و درمان های بالینی بر روی انسان، 
نویدی برای درمان نارسایی قلبی با استفاده از تزریق سلول بنیادی قلبی بوده اند و 
هم اکنون دریافته ایم این سلول های بنیادی ویژه می توانند مشکلات مربوط به پیری 

قلب را معکوس کنند.
در این مطالعه، دانشمندان سلول های مشتق شده از قلب )cardiosphere( متعلق 
به موش های آزمایشگاهی نوزاد را به قلب  موش های دارای عمر متوسط ۲۲ ماه تزریق 

کردند؛ این میزان عمر برای موش ها زیاد به شمار می آید.

پلاسبو  درمان  گروه سنی،  از همین  دیگری  آزمایشگاهی  ادامه موش های  در 
)تلقینی( را دریافت کردند و به جای سلول های بنیادی به آنها سالین تزریق شد. 
موش های مسن هر دوی این گروه ها با گروهی از موش های جوان دارای عمر متوسط 

چهار ماه مقایسه شدند.
عملکرد قلب تمامی موش ها با استفاده از الکتروکاردیوگرام، آزمایش های تردمیل 
و تحلیل خون ارزیابی شد. گروه موش های مسن تر یک ماه پس از دریافت کردن 
سلول های مشتق شده از قلب متعلق به موش های جوان تر، آزمایش دیگری را از سر 

گذراندند.
در نهایت، شیوه عملکرد قلب سلول ها برای معکوس کردن پیری قلب، دانشمندان را 
به وجد آورد و نتایج نشان داد موش های آزمایشگاهی مسن که سلول های مشتق شده 

از قلب موش های جوان را دریافت کرده بودند، عملکرد قلبشان ارتقاء یافت.

محققان در پژوهشگاه رویان در تحقیقات خود 
برای  پسر  فرزند  داشتن  شانس  که  دادند  نشان 

مردانی که فرزند اولشان پسر بوده بیشتر است.
والدین همواره آرزو داشته اند که جنسیت فرزند 
این  در  توجهات  وجود  با  کنند.  انتخاب  را  خود 
به  پاسخ  برای  اندکی  علمی  بررسی های  زمینه، 
این سوال که چرا برخی خانواده ها نمی توانند به 
گرفته  انجام  دست یابند  نظرشان  مورد  جنسیت 

رویان،  پژوهشگاه  در  محققان  رو  این  از  است. 
آزمایشی را طراحی کردند تا نشان دهند جنسیت 
نتایج  روی  تأثیری  چه  قبلی  فرزندان  یا  فرزند 
تشخیص جنسیت قبل از لانه گزینی )PGD( دارد.
 PGD در همین راستا ۲۱۸ مرد کاندید دریافت
مراجعه کننده به مرکز باروری و ناباروری اصفهان 
تقسیم شدند؛ مردانی که  به دو گروه  و  انتخاب 
ازدواج قبلی  از  یا  بود  فرزند پسرشان فوت شده 
فرزند پسری داشتند )۷۰ نفر( و مردانی که تنها 

دارای فرزند دختر بودند )۱4۷ نفر(.
جنین های پسر طبیعی به این دو گروه منتقل 

شد و نتایج آن مورد بررسی قرار گرفت.
نتایج این پژوهش که در مجله بین المللی به 
چاپ رسیده است نشان می دهد، با وجود یکسان 
بودن کیفیت جنین های انتقال یافته، درصد لانه 
گزینی و حاملگی در گروهی که همسرشان قبلًا 

صاحب فرزند پسر بودند، نسبت به گروهی که فقط 
صاحب فرزند دختر بودند، به طور معنی داری بالاتر 
است و احتمال سقط به طور معنی داری در این 

گروه کاهش می یابد.
اسپرم های  می دهد  نشان  پژوهش  این  نتایج 
صاحب  قبلا  که  مردانی  در   Y کروموزوم حاوی 
فرزند پسر بوده اند، در مقایسه با مردانی که فاقد 

فرزند پسر بودند، توانایی تکوین بیشتری دارند.
این بدان معنی است که در زوج هایی که صاحب 
فرزند پسر نمی شوند، ممکن است کروموزم Y مرد 
سلامت کافی نداشته باشد، در این صورت حتی در 
صورت انجام PGD نیز این زوج ها صاحب فرزند 

پسر نخواهند شد.
ثریا  اصفهانی،  نصر  دکتر  توسط  تحقیق  این 
پناهی، دکتر گورابی، دکتر تولایی و همکارانشان 

در پژوهشگاه رویان انجام گرفته است.

آزمایش رنگ خنک کننده آسفالت

جوان کردن قلب موش های پیر با تزریق سلول های بنیادی

نقش فرزندان اول در پسردار شدن مردان

دو شرکت تجاری موفق به تولید ربات هوشمندی شده اند که با تکیه به توانمندی های 
مختلف خود فرایند تولید کفش را از ابتدا تا به آخر به تنهایی و بدون دخالت انسان 

انجام می دهد.
 House of Design و Uneekbot که با همکاری هم این کفش را ساخته اند می 

گویند ربات یاد شده در عمل کوچک ترین کارخانه تولید کفش در جهان است.
این ربات متشکل از دو بازوی رباتیک، تعدادی ابزار برای سفارشی کردن کفش های 
تولید شده بر مبنای خواست خریدار و یک تبلت است که برای کنترل بازوهای رباتیک 
به کار می رود. از این طریق می توان متغیرهای مختلف را برای تولید کفش درنظر 

گرفت یا فرایند تولید کفش را متحول کرد.
دو بازوی رباتیک این دستگاه به طور کامل با هم هماهنگ هستند و به طور خودکار 
رنگ نخ های دوخت و دوز یا الیاف مورد استفاده برای تولید کفش را انتخاب می کنند 

و در عرض شش دقیقه کار تولید کفش را به پایان می رسانند.
این ربات برای اولین بار در شهر توکیو پایتخت ژاپن برای تولید کفش مورد استفاده 
قرار گرفته و پیش بینی می شود در آینده نزدیک استفاده گسترده از آن برای تولید 

کفش آغاز شود.

با این هدفون هوشمند موسیقی را 
با کیفیت بهتر بشنوید

یک شرکت فناوری صوتی با استفاده از هوش مصنوعی هدفونی ساخته که قطعه های 
موسیقی را با کیفیت بهتر برای کاربر پخش می کند.

به نظر می رسد هوش مصنوعی امروزه کاربردهای فراوانی دارد. درهمین راستا 
شرکت فناوری صوتی Nakamichi تصمیم دارد از هوش مصنوعی در هدفون استفاده 
کند. این شرکت محصولی به نام  Edge Wireless Headphones ساخته و ادعا می 

کند با استفاده از هوش مصنوعی تجربه جدیدی برای کاربر فراهم می کند.
هوش مصنوعی موجود در این هدفون فرکانس های حجم و بلندی صدای قطعه 
صوتی را می سنجد. سپس این فناوری عناصر صوتی را برای ارتقای شفافیت، عمق و 
عظمت صوت بهبود می بخشد. در نهایت نسخه ارتقا یافته قطعه صوتی را برای کاربر 

پخش می کند.
اما جالبترین ویژگی این هدفون Smart Listening Guardian است.

این ویژگی که برای نخستین بار به کار می رود، وقتی صدای دستگاه به حد 
خطرناکی می رسد به کاربر هشدار می دهد. هشدار با توجه به تمایل کاربر یک زنگ 

خطر یا تغییر اتوماتیک میزان بلندی صدا خواهد بود.

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک با ساختمان بپلاک 39۶ فرعی از ۱۰۸۶۱ اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی عطاران- ک ۱۷- فرعی۶- پلاک ۱۸- که بنام آقای 
علی محمدزاده سرائی فرزند نورعلی می باشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره 
واحده ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱5 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای 
کتبی نامبرده طی وارده ۱/۱3۷۸4 - 9۶/5/3۰ تحدید حدود پلاک مذکور در روز 
یکشنبه مورخ 9۶/۶/۲۶ ساعت ۸/5 الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد 
بدینوسیله  به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعالم 
می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 
۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷3/۲/۲5 
متعرض ظرف مدیت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 96/5/31
رئیس اداره ثبت و اسناد و املاک منطقه یک قم

اگر شما هم از آن آدمهایی هستید که شب بیداری را 
به خاطر سکوت و آرامش به خوابیدن و استراحت ترجیح 
می دهید بد نیست کمی بیشتر به این موضوع دقت کنید. 
بیدار ماندن در طول شب و جبران آن در روز بسیار برای 
بدن شما خطرناک است. شاید خطرات آن همین امروز 

به نظر نیاید ولی در دراز مدت تاثیر بد آن را خواهید دید.
کی بخوابیم؟

شاید برای شما هم پیش آمده که در کودکی و زمان 
تحصیل همیشه با مادرتان برای خوابیدن و زود به رختخواب 
رفتن درگیر بودید. شنیدن این جمله که بچه باید شب زود 
و کافی بخوابد تا فردا سرحال باشد در سن کودکی حتما 

برای همه آزار دهنده است.
هیچ بچه ای نیست که دلش بخواهد شبها زود بخوابد و 
لذت بازی و بیداری را از دست بدهد. اما همین بچه وقتی به 
سن بزرگسالی می رسد در حسرت یک دقیقه خواب بیشتر 
به سر می برد. دغدغه های فکری و کار و زندگی ماشینی این 

فرصت ها را از همه گرفته است.
این روز ها شرایط جوری است که انگار همه کمبود خواب 
دارند. به قول بعضی ها یا باید آنقدر پولدار باشی که راحت 
بخوابی و نگران در آمد زندگی نباشی یا باید از خوابت بزنی 
تا برای زندگی پول دربیاوری. در هر دو صورت بدن انسان 
یک مکانیزم مشخصی دارد و باید در ساعات مشخصی 

بخوابد.
در خواب چه می گذرد؟

پزشکان می گویند حدود ساعت ۱۱ شب تا چهار صبح 
برخی هورمون هایی که برای سلامت بدن بسیار ضروری 
هستند در خواب ترشح می شوند و اگر فردی در این ساعات 
بیدار باشد، قطعا این هورمون ها نمی توانند به طور مناسب 

در بدنش ترشح شوند.
از ۱۱ شب شروع  ترشح این هورمون ها به طور دقیق 
می شود که هر یک ساعت مربوط به یک هورمون خاص 
است. البته آماده سازی بدن برای این پروسه از دو ساعت 
قبل آغاز می شود، بین ساعت 9 تا ۱۱ شب زمانی است که 
بدن برای از بین بردن مواد سمی و غیر ضروری شروع به 
فعالیت می کند.این عملیات توسط آنتی اکسیدان ها انجام 
می شود و بهتر است بدن در حال آرامش باشد. در غیر این 
صورت اثر منفی زیادی بر سلامت بدن دارد. بین ساعت۱۱ 
تا۱ بهترین زمان برای خواب عمیق است چون این مواد 
سمی در حال دفع شدن از کبد هستند.دو ساعت بعدی، 
تا ساعت3 بدن در حال سم زدایی از کیسه صفراست که 
فقط در صورت یک خواب عمیق ممکن می شود. ساعت3 
تا5 صبح زمان از بین بردن مواد سمی از ریه است که در 
این ساعت احتمال عطسه یا سرفه در خواب زیاد است. 
ساعت5تا۷ صبح عملیات پاکسازی در روده بزرگ شروع 

می شود که می توانید آن را دفع کنید.
ساعت3 تا5 صبح زمان از بین بردن مواد سمی از 

ریه است
بهترین وقت بیداری

حالا که همه عملیات پاکسازی در بدن شما انجام شده 
بهترین زمان برای بازپس گرفتن این مواد مغذی است. ۷تا9 

صبح زمان خوبی برای خوردن صبحانه است. کسانی که 
می خواهند تناسب اندام داشته باشند، بهترین ساعت صرف 
صبحانه برای آنها، ساعت ۷ و 3۰ دقیقه است و کسانی که 
اصلا صبحانه نمی خورند، بهتر است عادت خود را خیلی زود 
تغییر دهند و در ساعت 9 تا ۱۰ صبح صبحانه بخورند.وقتی 
شما بدنتان را جوری تنظیم کنید که صبحها زود تر بیدار 
شوید به مرور سرحالی و سرزندگی خاصی در خود احساس 
می کنید. اول صبح نه خبری هست نه تلفنی و نه کاری 
پس بهترین وقت برای آرامش است. این آرامش از سکوت 
آخر شب مفید تر است.صبح زود بهترین زمان برای ورزش 
است. تحقیقات نشان داده است 9۰ درصد افرادی که به طور 
مرتب ورزش می کنند این کار را صبح زود انجام می دهند تا 

چیزی مزاحمشان نشود.
نکات مهم

همان طور که در طول شب و ساعت های خواب بدن در 
حال پاکسازی و تصفیه مواد مضر از بدن است، قسمتهای 
بیرونی بدن مثل پوست در حال استراحت هستند. بنابراین 
باید به این نکته دقت کرد که خوابیدن روی صورت و فرو 
امکان رسیدن هوا  به شکلی که  بالش  در  پوست  رفتن 
نباشد برای پوست ضرر دارد.د ر این حالت پوست فشرد ه 
شد ه و گرد ش خون در آن به اند ازه کافی صورت نمی گیرد . 
بنابراین پوست صورت آسیب می بیند  و چین می خورد  و 
سبب چین و چروک می شود . خوابید ن به حالتی که سر 
به سمت پایین باشد  سبب جمع شد ن آب د ر محل و د ر 
نتیجه پف آلود گی صورت می شود .برخی تحقیقات نشان 
داده خوابید ن به پشت بهترین حالت است حتی می گویند  
هنگام خواب ۲ بالش زیر سر قرار د هید  تا سر پایین تر از 
بدن قرار نگیرد . وقتی می خوابید  متابولیسم یا سوخت و ساز 
بد ن پایین می آید ، شما د ر معرض آلود گی های محیطی یا 
تابش اشعه ماورای بنفش که به پوست آسیب می رساند  
نیستید و به د لیل اینکه بد ن شما د ر طول شب مجبور به 
حفاظت از پوست نیست می تواند  به جای آن بازسازی را 
مؤثر تر انجام د هد .بنابراین حتماً قبل از خواب صورت خود  

را کاملًا از آلود گی های محیطی و لوازم آرایش پاک کنید . 
استفاد ه از پاک کنند ه های ملایم د ر رفع آلود گی ها بسیار 
مؤثر است. آرایش چشم ها را کاملًا پاک کنید .حتما مواد 
شیمیایی و آرایشی مثل ریمل باید از مژه ها پاک شود.نکته 
مهم دیگر این است که ما در زمان خواب یک چرخه 9۰ 
دقیقه ای را طی می کنیم که بین خواب عمیق و خواب 
سبک که به آن )Rem( یا حرکات سریع چشم می گویند 
تغییر می کند، این خواب سبک بیشتر در نیمه دوم شب که 
به سمت روز می رود رخ می دهد، بنابراین هرچه شما دیر تر 
به خواب بروید و شب بییشتر بیدار باشید خواب عمیق را از 
دست می دهید و همه چرخه خوابتان در حالت Remخواهد 
بود و این خواب سبک به بازسازی سلول ها کمک نمی کند.

اشتباه بزرگ
یکی از بزرگ ترین اشتباهات اکثر افراد در مورد خواب، 
این است که فکر می کنند باید حتما شبها زود به تخت 
خواب بروند و با وجود عدم خستگی به زور برای خوابیدن 
تلاش کنند. یادتان باشد این حالت بیشتر شبیه شنا کردن 
در خلاف جهت آب است و نه تنها به سلامتی شما کمک 

نمی کند بلکه این فشار به بدن به ضرر شما هم هست.
هورمونی در بدن هست که باعث خواب آلودگی می شود، 
این هورمون ملاتونین است که در مقابل روشنایی سرکوب 
می شود و در تاریکی ترشح آن زیاد تر است. اینکه ما تصور 
کنیم با تاریکی هوا باید بخوابیم و با طلوع خورشید بیدار 
شویم باور غلطی است. بدن انسان باید به خواب نیاز داشته 
باشد و کاملا احساس خستگی داشته باشید در غیر این 
صورت این خواب هیچ تاثیری نخواهد داشت.برای حل این 
مشکل بهترین کار این است که شبها هر وقت خسته شدید 
بخوابید ولی صبحها سر ساعت مشخصی بیدار شوید. این 
پروسه مدتی زمان می برد اما کم کم بدن شما به ساعت 
می توانید  روش  این  با  می کند.  عادت  مشخصی  خواب 
ساعت بیولوژیکی بدنتان را برای خواب مناسب تنظیم کنید. 
)ساعت بیولژیکی بدن ناحیه ای کوچک در هیپوتالاموس 
مغز است که کنترل خواب و بیداری بدن را بر عهده دارد.(

راهکارهای خواب خوب
زمان و شرایط خوابیدن هر کسی بنا بر شرایط زندگی 
و کاری او فرق می کند. به طور قطع نمی توان راهکار های 
یکسانی برای همه ارائه کرد اما چند مورد هستند که در 
مورد همه افراد صدق می کند.سعی کنید وقت خوابتان را 
تنظیم کنید و سر وقت تعیین شده بخوابید. بهترین زمان 
خواب حدود ۶ الی ۸ ساعت است، ازین کمتر کم خوابی 
و بیشتر پر خوابی است. یادتان باشد ۸5 درصد این زمان 
باید در شب باشد. یک ساعت خواب بین روز برای شما 
کافیست. قبل از خواب چند دقیقه ای قدم بزنید تا راحت تر 
بخوابید. برای بیدار شدن به موقع از ساعت زنگ دار استفاده 
کنید.سعی کنید به هیچ وجه برنامه خوابتان را به هم نزنید. 
دو ساعت قبل از خواب نوشیدنی هایی مثل چای و قهوه را 
حذف کنید. بعد از بیدار شدن از خواب، حدود نیم ساعت 
ورزش کنید. قبل از خواب به دستشویی بروید معده و مثانه 
خود را خالی کنید و ترجیحا قبل از خواب کمتر آب بنوشید.

شبها نباید گرسنه بخوابید و خیلی هم سنگین غذا نخورید. به 
خودتان کمک کنید تا سر وقت همیشگی صبحها بیدار شوید. 
اگر در خوابیدن مشکل دارید بلافاصله سراغ دارو نروید، خواب 
مصنوعی کمک چندانی به بدن نمی کند. بهتر است در این 
شرایط خواب ظهر را حذف کنید و خودتان را به زور مجبور 
به خوابیدن نکنید. البته یادتان باشد اگر به مدت جهارهفته 
هرشب نیم ساعت در تخت تقلا کردید و خوابتان نبرد باید به 

پزشک مراجعه کنید چون شما مشکل بی خوابی اولیه دارید.
کمبود خواب

اثرات کمبود خواب بر بردن شما کم نیستند، و علاوه بر 
جسم بر روح هم تاثیر می گذارند. اگر زیاد دچار بیماریهای 
مثل سرماخوردگی و آنفولانزا می شوید یکی از دلایلش کم 
خوابی شبانه است افزایش استرس و اضطراب و افسردگی 
در طول روز نشانه های دیگر کم خوابی است چون خواب 
هورمون های استرس را متعادل می کند و سلامت سیستم 

عصبی را تامین می کند.
چاق شدن بی دلیل هم یکی از عوارض بدخوابی شبانه 
است. کمبود خواب باعث افزایش هورمون گرلین می شود 
که باعث افزایش اشتها است، و همچنین باعث کاهش 
هورمون لپتین می شود که این هورمون سبب کاهش اشتها 
می شود بالا پایین شدن این هورمون ها ایجاد چاقی می کند.

بیخوابی در دانش آموزان باعث افت تحصیلی به دلیل 
کسل بودن سر کلاس و کاهش حافظه می شود. تحقیقات 
نشان داده دانش آموزانی که در شب امتحان ۶ ساعت و یا 
کمتر می خوابند، نسبت به دانش آموزانی که ۸ ساعت و 
یا بیشتر می خوابند، دارای افت تحصیلی بیشتری هستند.

راننده  آلودگی  خواب  دلیل  به  اغلب  رانندگی  تصادفات 
هاست و کاهش عملکرد ورزشی و دیگر فعالیت هایی که نیاز 
به هماهنگی بدن دارند. از طرف دیگر کمبود خواب باعث 
مشکلاتی در روابط خانوادگی هم می شود، طرفین دیگر 
حوصله و انرژی برای فعالیت های سرگرم کننده ندارند، به 
صحبت های همسر توجه نمی کنند، سریعا عصبانی می شوند 
بین خانواده  ارتباطات  به طور کلی  و  و تحریک پذیرند 

کاهش پیدا می کند.

بهترین ساعت خواب

کی "بخوابیم" بهتر است؟
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مدیر ستاد اقامه نماز استان قم: 

وجود برخی آفت ها در مساجد باعث جوان 
گریزی شده است

مدیرستاد اقامه نمازاستان قم با تاکید بر این که مساجد باید جاذبه داشته باشد 
گفت: برنامه های فرهنگی و معارفی جذاب باید برای جوانان در مساجد ارائه شود 

تا همه از فضای معنوی مساجد استفاده کنند. 
محمد خامه یار درگفتگو با ایرنا  با بیان این که در مساجد آفت هایی وجود دارد 
که باعث جوان گریزی شده است گفت: برنامه هایی که برای مساجد برنامه ریزی 

می شود باید نشاط انگیز و در راستای رفع نیازهای جوانان باشد.
وی افزود: طبق آسیب شناسی های صورت گرفته از مساجد، 3۲ آفت شناسایی 
شده است که باید رفع شود تا عموم مردم به خصوص جوانان رغبت کنند از فضای 
مساجد استفاده کنند.وی، توجه نداشتن به جوانان، موازی کاری، به روز نبودن 
و نداشتن سواد کافی برخی ائمه جماعات، سیاسی کاری و جناحی بودن برخی 
مساجد، نبود نظافت در برخی مساجد، سنتی بودن مساجد، نداشتن راهکارهای 
برخورد و تعامل درست با قشر جوان، نبود کلاس های آموزشی و معارفی، اختلاف 
هیات امنای مساجد و سایر مباحث را از جمله موارد آفت های موجود در مساجد 
است.خامه یار با اشاره به این که در استان قم حدود یک هزار و ۲۰۰ مسجد 
و حسینیه شناسایی شده است گفت: این تعداد مساجد دارای 9۰ درصد ائمه 
جماعت هستند و تعداد دیگری از مساجد این شهر نیز توسط مردم به ستاد اقامه 
نماز معرفی شده است.مدیرستاد اقامه نماز قم ادامه داد: در این مساجد نماز ظهر 
وعصر، مغرب و عشا برگزار می شود ولی متاسفانه در اقامه نماز صبح آمار مناسبی 
وجود ندارد که از ۲ مساله باز نبودن درب مساجد برای اقامه نماز صبح و در برخی 
مناطق نبود آموزش های جذب مردم به مساجد و سستی مردم نشات می گیرد.

وی با بیان این که بیشتر مساجد به خانه سالمندان تبدیل شده است گفت: احترام 
بزرگترها به عنوان انسان های با تجربه در همه مکان ها باید مورد توجه قرار گیرد 
این در حالی است که باید مساجد به عنوان پایگاه فرهنگی و مذهبی برای عموم 

مردم برنامه داشته باشد و از ظرفیت جوانان در کنار سالمندان بهره مند شود.
وی اضافه کرد: مسجد در زمان پیامبر اکرم)ص(، صدر اسلام و دوران دفاع 
مقدس به عنوان بزرگترین کانون نیروهای ارزشی بود در حال حاضر در برخی از 

مساجد شاهد هستیم که ائمه جماعت نمی توانند با جوانان ارتباط برقرار کنند.
خامه یار با تاکید بر این که باید از نیروهای جوان طلبه در برنامه های مساجد 
استفاده کرد گفت: نحوه برقراری ارتباط با جوانان یک مساله مهمی است که امروزه 
به آن در حوزه های مختلف توجه بسیاری می شود از این رو باید طلاب جوان با 
داشتن سواد بالا بتوانند به نیازها و پرسش های جوانان پاسخ داده و آنان را برای 

مشارکت در برنامه های مساجد جذب کنند.
خامه یار گفت: نباید به مسجد به عنوان سکوی ارتقا جایگاه توجه داشت چرا که 
مسجد نماد دینی و فرهنگی در هر محله ای که به رشد فضائل اخلاقی و رفتاری 
هر شخص کمک شایانی می کند. وی بر تشکیل شورای هماهنگی فعالیت های 
مساجد تاکید کرد و گفت: این شورا اگر در استان قم تشکیل شود با برنامه ریزی ها 
می توانند در راستای پرهیز از موازی کاری دستگاه های مرتبط و اجرای برنامه ها 
بر اساس نیاز جوانان تلاش کند. وی با اشاره به این که مساجد باید پاکیزه تر از خانه 
باشد گفت: مسجدی که در آن نظافت و آراستگی رعایت شود و از حالت سنتی 

خارج شود شاهد رغبت بیشتر مردم در برگزاری نمازهای جماعت خواهیم بود.
خامه یار خاطرنشان کرد: برای دستیابی به مساجد آرمانی باید برنامه های عام 
المنفعه را در نظر بگیریم تا بتوانیم در راستای ارتقای فرهنگ مردم، از آسیب های 

اجتماعی در محله ها کم کنیم.
مدیرستاد اقامه نماز قم با بیان این که نیازمند ساخت ۲۰ مسجد در منطقه 
پردیسان هستیم گفت: بر اساس جمعیت در این منطقه نیاز به ساخت مسجد 
داریم در همین راستا از خیران مسجد ساز دعوت به همکاری می شود تا بر اساس 

اولویت ها و شناسایی نقاط پر رفت و آمد مساجد احداث کنند.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، 
این منطقه در سال ۱3۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در 

سال ۱39۰ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
وی ابراز داشت: در بافت های فرسوده مساجد زیاد وجود دارد ولی در بعضی 
از خیابان های اصلی و یا در روستاها مساجد در شان اهالی نیست که باید با 
تکمیل طرح های مساجد، وضعیت آن را ارتقا بخشید. وی از بارگذاری اطلاعات 
بیش از 3۰ هزار مسجد در نرم مسجد یاب خبر داد و گفت: این نرم افزار توسط 
ستاد اقامه نماز قم با همکاری نهادهای مختلف از جمله سازمان اوقاف و امور 
خیریه، دفتر تبلیغات حوزه علمیه و دبیران اقامه نماز سراسر کشور تهیه شده 

است.
https:// اینترنتی  نشانی  به  توانند  می   شهروندان  افزار  نرم   این  نصب  برای 

یار  کنند.خامه  مراجعه   cafebazaar.ir/app/com.adib.mh.masjedyab/?l=fa
افزود: طی چند ماه از راه اندازی این نرم افزار، اطلاعات یک هزار مسجد توسط 
مردم از سراسر کشور به ستاد اقامه نماز قم ارائه شده است تا در این نرم افزار قرار 
گیرد.وی خاطر نشان کرد: ۷۲ هزار مسجد در سراسر کشور وجود دارد که برخی 
از این مساجد فاقد امام جماعت هستند در همین راستا باید نیروهای طلبه تربیت 

شوند تا بتوانند در مساجد خدمت رسانی کنند. 

مسئول بسیج مساجد خبرداد: 

فعالیت 80 قرارگاه فرهنگی در مساجد استان قم 
مسئول بسیج مساجد و محلات سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( قم گفت: درحال 
حاضر ۸۰ قرارگاه فرهنگی در مساجد این استان با هدف اجرای برنامه های اقشار 

مختلف بسیج فعال می باشد. 
حجت الاسلام و المسلمین عبدالمحمد عیسوی در گفت و گو با ایرنا، افزود: 
بهترین مکان برای انجام فعالیت های فرهنگی و اجتماعی در جامعه اسلامی 
مسجد است و فضای معنوی این مکان به تربیت انسان های تراز انقلاب اسلامی 
کمک بسیاری می کند. وی با اشاره به محوریت مسجد در برنامه های مختلف 
بسیج، بیان کرد: حضور روحانیان توانمند در مساجد باعث جذب جوانان می 
شود و بهترین فرصت را برای فعالیت های فرهنگی به وجود می آورد.وی ادامه 
داد:ایجاد قرارگاه های فرهنگی در مساجد بامحوریت امام جماعت، هیات امنا و 
جوانان بسیجی، نسیم تحولات فرهنگی را در محلات به وزش در می آورد و 

منشاء حرکت های بزرگ اجتماعی در سطح جامعه می شود.
عیسوی با اشاره به این که امام جماعت و جوانان بسیجی در هر منطقه ای 
مورد اطمینان مردم محل هستند، گفت: ایجاد قرارگاه فرهنگی در مساجد باعث 
می شود از این سرمایه اجتماعی در مسیر حفظ و گسترش ارزش های اسلامی، 

استفاده گردد.
وی با بیان این که قرارگاه های فرهنگی مساجد از برنامه و راهبرد مشخصی 
پیروی می کنند، افزود: اعضای فعال در این قرارگاه ها علاوه بر انجام فعالیت های 
فرهنگی به مشکل های مردم منطقه زیر پوشش خود هم توجه دارند و برای 
رفع آن تلاش می کنند.وی ادامه داد: حضور فعال اعضای قرارگاه های فرهنگی 
مساجد در میان مردم، اتحاد اجتماعی را درپی دارد و تهدیدات دشمنان را در 
حوزه جنگ نرم و سخت بی اثر می کند.مسئول بسیج مساجد قم با اشاره به 
اینکه این قرارگاه برای اولین بار در کشور در قم فعال شده است، گفت: با توجه 
به موفقیت ها و دستاوردهای استان در ایجاد قرارگاه های فرهنگی مساجد، این 
طرح در حال آماده شدن برای اجرا در سطح مساجد کل کشور می باشد.وی 
ادامه داد: بسیج مساجد استان قم آماده است تا برنامه ها و راهبردهای تدوین 
شده برای ایجاد قرارگاه های فرهنگی مساجد را به منظور گسترش این طرح در 

سطح کشور در اختیار علاقه مندان قرار دهد.
استان قم با بیش از 3۰۰ هزار بسیجی و 5۰۰ پایگاه مقاومت، ظرفیت مناسبی 

برای انجام طرح های فرهنگی با محوریت مساجد را دارد.

معاون استاندار قم  تاکید کرد

نظارت جدي بر نمازخانه هاي بین راهي
 استان قم

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم با اشاره به قرار گرفتن استان 
قم در محور مواصلاتي ۱۷ استان کشور گفت: متولیان امر نماز نظارت جدي بر 

نمازخانه هاي بین راهي استان داشته باشند. 
سید صدرالدین موسوی در جلسه هم اندیشی مدیران استانداری با رویکرد نماز، 
طی سخنانی تلاش برای نهادینه سازی فرهنگ نماز جماعت در ادارات را خواستار 

شد.
وی با اشاره به مسؤولیت رابطین نماز دستگاه های اجرایی در راستای تاثیرگذاری 
مثبت بر روی کارکنان برای شرکت در نماز جماعت افزود: اجرای برنامه های 

فرهنگی برای تقویت اعتقادات دینی کارمندان امری ضروری است.
معاون استاندار قم همچنین اهمیت نظافت نمازخانه های بین راهی استان قم را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: مجتمع های بین راهی استان باید مورد نظارت جدی 

متولیان در این زمینه باشند.

به مناسبت سالروز شهادت نهمین پیشوای شیعیان 

امام محمدتقی)ع(؛ پرچمدار فرهنگ اسلامی 

از  با آگاهی  محمد تقی)ع(، نهمین پیشوای شیعیان 
مسایل علمی، مردم را به طرف جامعه ای عدالت محور 
رهنمون ساخت و با حضور در مناظره ها و مباحثه ها با 
عالمان بزرگ عصر خویش به مبارزه با اندیشه های انحرافی 
و گسترش معارف الهی پرداخت و اینگونه پرچمدار فرهنگ 

اسلامی شد. 
نهمین پیشوای شیعیان امام جواد )ع( در دهم رجب 
سال ۱95هجری در شهر مدینه پا به عرصه گیتی نهاد. 
پدر بزرگوارشان امام رضا)ع( و مادر ارجمندشان بانوی با 
فضیلتی به نام »سبیکه« است. جواد، زکی، مرتضی، رضی، 
مختار، متوکل و منتجب از لقب های ایشان و کنیه نهمین 
امام شیعیان »ابوجعفر«به شمار می رود. امام محمدتقی)ع( 
امام رضا)ع( در ۲۰3 هجری قمری در  از شهادت  پس 
هشت سالگی به مقام امامت و پیشوایی امت مسلمان 
رسید. دوره ۱۷ ساله امامت این بزرگوار با حکومت جور 
خلفای بنی عباس و زمامدارانی همچون مامون و معتصم 
عباسی همراه بود. مأمون خلیفه عباسی همواره از پیشرفت 
معنوی و نفوذ باطنی امام محمدتقی)ع( و گسترش فضایل 
آنها در میان مردم احساس خطر می کرد و ابن الرضا)ع( را 
زیر نظر قرار داد و به همین دلیل ایشان را از مدینه به بغداد 
فراخواند. این امام همام درطول مدت امامت با تمام سختی 
ها و مشکلات مقابله کرد و در راه هدایت مسلمانان از هیچ 
کوششی فروگذاری نکرد و ناملایمات را با سعه صدر تحمل 
کرد. امام محمد تقی)ع( در مدت امامت همواره مردم را به 
علم آموزی و پیروی از دین مبین اسلام دعوت می کرد و 
همزمان در مناظره های بسیاری که با حضور حاکمان و 
دانشمندان که برای تفرقه افکنی و تردید در اعتقاد شیعیان 
برگزار می کرد شرکت داشت و با دانش و آگاهی هیچ یک 

از پرسش ها را بی پاسخ نمی گذاشت. 
بنی  جور  حاکمان  فشارهای  وجود  با  الائمه)ع(  جواد 
عباس، به تربیت یاران و شاگردان زیادی همت گماشت که 
از مشهورترین آنها می توان »عبدالعظیم حسنی، ابوهاشم 
سعید  بن  حسین  اهوازی،  مهزیار  بن  ابراهیم  جعفری، 
بن محبوب سراد کوفی،  اهوازی، دعبل خزاعی، حسن 
اسماعیل بن بزیع و صفوان بن یحیی« را نام برد. سرانجام 
امام محمد تقی)ع( در بیست نهم ذی الحجه سال ۲۲۰ 
هجری قمری  در سن ۲5 سالگی به دستور معتصم عباسی 
و به وسیله ام فضل همسر آن حضرت مسموم و به شهادت 
رسید. بارگاه مطهر جوادالائمه)ع( در کاظمین عراق در کنار 
جد بزرگوارش امام موسی کاظم)ع( هفتمین امام شیعیان 
به  است.  )ع(  بیت  اهل  دوستداران  و  عاشقان  میعادگاه 
مناسبت سالروز شهادت امام محمد تقی)ع(  خبرنگارایرنا 
با » عذرا حسینی« استاد علوم دینی دانشگاه جامع الزهراء 

قم و کارشناس امور دینی به گفتگو پرداخت است. عذرا 
حسینی، درباره اوضاع سیاسی دوره امامت امام محمد تقی 
)ع( گفت: در زمان ولایت امام رضا)ع( طرفداران شیعه و 
ارادتمندان به ایشان بسیار افزایش یافت و در این میان 
دشمنان اسلام و خلیفه های عباسی نیز از این فرصت 
استفاده کرده و در ظاهر خود را از دوستداران این امام همام 
نشان دادند. آنها برای بیان حسن نیت خود از روی اجبار 
و بدون رضایت قلبی امام رضا)ع( را به عنوان ولیعهد خود 
و امام جواد)ع( را به عنوان داماد خود قرار دادند. عباسیان 
هر چند خود را از علاقه مندان امام جواد)ع( می دانستند 
و اظهار تشیع می کردند اما در باطن افکار پلیدی داشتند 
و در پی به شهادت رساندن و از میان بردن ایشان در میان 
مردم بودند.این استاد علوم دینی در ادامه بیان داشت: دو 
دلیل کوتاه بودن عمر امام )ع( و شرایط خاص آن روزگار 
موجب شد تا ایشان در میان مردم نسبت به دیگر امامان 
کمتر شناخته شوند. بنا بر آنچه در تاریخ آمده است، امام 
جواد)ع( در ۲5 سالگی به شهادت رسید. بنابراین کوتاه 
بودن عمر حضرت جواد)ع( یکی از دلایلی است که می 
توان گفت که ایشان نسبت به دیگر ائمه)ع( کمتر در میان 
مردم مطرح شده اند. اگر محققین و اهل تحقیق بتوانند در 
این زمینه میراث فرهنگی و علمی زندگی امام جواد)ع( را 
برای مردم تشریح و مطرح کنند، شاید بتوان گفت، آنچه 
که در مورد امام نهم )ع( وجود دارد، نسبت به دیگر ائمه)ع( 

کمتر نیست. 
امام جواد)ع( در دوره و برهه خاصی از تاریخ زندگی می 
کردند که با پیچیدگی ها و مسایلی روبه رو بودند که این 
موارد در زندگانی سایر امامان شیعه)ع( کمتر وجود داشت. 
حکومت عباسیان در این زمان رو به ضعیف شدن می 
رفت که با مرگ مأمون عباسی و قدرت گرفتن معتصم، 
رو به نزول بیشتری گرایید. زمانی که یک حاکم قدرتمند 
در جامعه زندگی می کند بر روی تمام مسایل آن زمان 
تاثیر دارد؛ مانند زمانی که »یزید« به حکومت رسید و امام 
حسین)ع( در برابر او قیام کرد و آن حادثه مهم به نقطه 
اوجی تبدیل شد که در زمان دیگر ائمه و امامان معصوم)ع( 
وجود ندارد. این کارشناس امور دینی در ادامه یادآور شد: 
وقتی دشمن در قالب دوست خود را نشان دهد مبارزه 
کردن با آن بسیار مشکل تر خواهد بود، همانطور که در 
هنگام امامت حضرت علی)ع( جنگ و مبارزه بسیار مشکل 
تر از زمان حضرت محمد)ص( بود. نوع مبارزه در عصر جواد 
الائمه)ع( بسیار سخت تر از دیگر امامان معصوم)ع( بود چرا 
که جامعه آن روز به هیچ وجه نمی توانست قبول کند که 
کودکی هفت ساله امام مسلمانان شود. خلفا برای اینکه به 
همگان ثابت کنند که یک کودک نمی تواند به سوال ها 

و شبهه ها پاسخ دهد، تمام دانشمندان آن دوره را جمع 
کردند و سوال های بیشماری از وی پرسیدند. اما ایشان با 
مهارت و تسلط کامل به تمام سوال های آنان پاسخ داد و 
تعجب همگان را برانگیخت و همه متوجه این اصل و مبنا 
در تشیع شدند که علم امام )ع(، الهی است و اکتسابی 
نیست. به این ترتیب دشمنان اسلام از این مناظره نتیجه 
عکس گرفتند. همین که امام جواد)ع ( در هفت سالگی به 
مقام امامت می رسند و اطاعت از ایشان واجب می شود، 
دلیل آن است که عالم تر از امام)ع( در آن عصر وجود 
نداشته و آن بزرگوار در همان سن کم، وارث کل علوم 
امام هشتم)ع(و امامان قبل از خود و در نهایت وارث علوم 
پیامبراکرم)ص(بوده اند. در برخی از روایات اصول کافی 
آمده که انتقال این علم، به صورت یکجا و به اراده الهی از 
طرف پیامبراکرم)ص( و پس از ایشان به همین ترتیب به 

دیگر ائمه انتقال پیدا کرده است. 
وی درباره روش هایی که خلفای بنی عباس برای به 
حاشیه راندن امام جواد)ع( به کار می بردند توضیح داد: 
ایجاد جنگ روانی و شبهه افکنی از دیگر مسایلی بود که 
در دوره امام جواد)ع( به روشنی دیده می شد. مهمترین 
مناظره ای که تاریخ نگاران از آن یاد کرده اند و از نظر 
علمی، اخلاقی و فضایل انسانی بسیار به آن توجه شده 
است، مناظره امام جواد)ع( با قاضی درباری به نام »یحیی 
بن اکثم« بود که به درخواست و با حضور مأمون انجام 
گرفت. مناظره از طرف یحیی با طرح سوالی برگزار شد، او 
از امام جواد)ع( درباره احکام حج سوالاتی پرسید و امام)ع( 
جواب های خیره کننده ای در این زمینه بیان داشت که 

آنان را در حیرت و شگفتی فرو برد. 
عذرا حسینی در ادامه اظهار داشت: جواد الائمه)ع( را 
همه مسلمانان عالمی بزرگ، انسانی بردبار، نیکو سخن، 
و بسیار باهوش می دانستند. حدیث های بسیاری از آن 
امام همام، در کتاب های حدیث، از جمله »عیون اخبار 
الرضا، تحف العقول، مناقب و بحارالانوار« نقل شده است. 
در دوره ای که فرقه های مختلف اسلامی و غیر اسلامی 
رشد و گسترش یافته بودند و دانشمندان بزرگی در این 
دوران زندگی می کردند و علوم و فنون دیگر ملت ها 
پیشرفت کرده و کتاب های زیادی به زبان عربی ترجمه 
و در دسترس قرار گرفته بود، امام جواد )ع( با وجود سن 
کم در بحث های علمی شرکت می کرد و با سرمایه الهی 
احکام اسلامی را مانند پدران و اجداد بزرگوار خود گسترش 
داد و به تعلیم و ارشاد عمومی پرداخت. در میان امامان و 
پیشوایان دینی امام صادق )ع(، امام جواد )ع( و حضرت 
علی)ع( به عنوان بابت الحوائج شناخته شده اند یعنی آنها 
ناظر به حاجت های دنیوی هستند. در کتاب های دینی ما 

همواره توصیه شده که اگر گرفتاری دنیوی اعم از مشکل 
های مادی، معیشتی و ... دارید، دست به دامان آنها شوید 
و حاجت روا شوید. امام جواد)ع(؛ باب الحوائج جوانان نام 

دارند. 
این استاد علوم دینی در ادامه عنوان کرد: در عصر امام 
رضا)ع( خلیفه های عباسی ایشان را متهم می کردند که 
میان  از  بیت)ع(  اهل  ندارد نسل خاندان  فرزندی  چون 
خواهد رفت اما با به دنیا آمدن امام جواد)ع(، امام رضا)ع( به 
شیعیان فرمود؛ » با برکت ترین مولود امام جواد)ع( است« 
و وقتی ایشان متولد شدند سرور و شادمانی بر خاندان اهل 

بیت وارد شد. 
های  ویژگی  به  اشاره  با  دینی،  امور  پژوهشگر  این 
شخصیتی این امام همام، توضیح داد: جواد الائمه)ع( در 
دوره ۲5 ساله حیات خویش با وجود اینکه همیشه مورد 
سوءظن و تهمت بود اما با مردم طوری رفتار می کرد 
که همگان جذب سخنان و گفتار ایشان می شدند. امام 
جواد)ع( همواره در میان دانشمندان آن زمان از محبوبیت 
نقل  جواد)ع(  امام  از  حدیثی  در  بود.  برخوردار  خاصی 
است که؛ »سه چیز باعث جذب قلوب و جذب دلها می 
شود؛ نخست انصاف در معاشرت، دومین عامل همدلی با 
مردم، سومین عامل ارتباط و معاشرات با دیگران است.« 
از میان لقب های امام جواد)ع( دو لقب »التقی و الجواد« 
مشهورترین آنها است که دلیل بر این دارد که ایشان در 
دوران نوجوانی و دوره پذیرش مسوولیت امامت جوان در 
هنگام شهادت، به صفت پارسایی آراسته بودند و خدمت 
  رسانی و سخاوتمندی نسبت به مردم و اطرافیان کار 

همیشگی ایشان بوده است. 
وی همچنین با نگاهی مقایسه ای به دوره امامت امام 
جواد)ع( با عصر ظهور، خاطر نشان کرد: دوره نهمین امام 
شیعیان)ع(، دوره نزدیک به حضرت مهدی)عج( محسوب 
می شد، به همین دلیل دشمنان ایشان را به شدت زیر 
نظر داشتند، به گونه ای که گاهی دیده می شد، فرزندان 
ائمه)ع( در آن روزگار بسیار کم شده بودند و دشمن می 
خواست ببیند که مهدی)عج( از نسل چه فردی است تا 
ایشان را یافته و در زمان مناسب به شهادت برساند. از طرف 
دیگر حتی عباسیان تلاش داشتند که مهدی)عج( از نسل 
خود قلمداد کنند. به طوری که می بینیم آنها حتی نام 
فرزندان خود را مهدی می گذاشتند که بگویند آن مهدی 
که در روایت ها آمده از فرزندان ما است و ذهن ها را به 
طرف دیگری منحرف کنند. امام جواد )ع( هم در زمینه 
علایم ظهور، هم درباره ظهور و هم در ارتباط با یاران مهدی 
موعود)عج( مسایلی را بیان کرده اند. ایشان درباره یاران 
حضرت حجت)ع( به سه نکته اشاره می کنند؛ نخستین 
نکته اینکه امام جواد )ع( تعداد یاران امام مهدی)عج( را 
3۱3 نفر عنوان می کنند و دوم آنکه محل اجتماع یاران 
آن حضرت )عج( را شهر مکه اعلام می کنند و سوم این 
که می فرمایند: یاران حضرت مهدی)عج( از همه سرزمین 
ها هستند.  این استاد علوم دینی الگوگیری از زندگی امام 
جواد)ع( را بسیار مهم و تاثیر گذار دانست و تصریح کرد: 
بخشندگی بی شمار ایشان به مردم، سبب شد که آن 
حضرت ملقب به »جواد« به معنای بسیار بخشنده مشهور 
شود، وی همواره با دقت و توجه خاصی وضعیت نزدیکان 
و مستمندان را پیگیری می کرد. عمده میراث های به جا 
مانده از امام نهم )ع( را می توان سخنان گوهربار ایشان 
برشمارد. پیروی از راه و سیره این امام همام می تواند 

شاخصه و الگوی خوبی برای همه مردم و اهل علم باشد. 
وی در پایان به آخرین سفر امام جواد)ع( و نحوه شهادت 
ایشان اشاره کرد و گفت: نهمین امام شیعیان در سفری به 
خانه خدا تصمیم گرفتند تا پایان خلافت مامون در شهر 
مدینه ساکن شوند. معتصم عباسی در ۲۲۰ قمری به امام 
و خانواده ایشان دستور داد تا از مدینه به طرف شهر بغداد 
بروند. در برخی منابع و روایت ها نقل شده که امام )ع( به 
دستور معتصم و با فریب ام الفضل همسر ایشان با خوردن 

انگور سمی در همان سال به شهادت رسیدند. 

گزارش: بهمن اطمینان 

بیمارستان مجهز امام رضا)ع( که توسط سازمان تامین اجتماعی برای ارائه خدمات به 
بیمه شدگان زیر پوشش این سازمان تاسیس شده، به دلیل بعد مسافت و نامناسب بودن 
موقعیت مکانی، دور از دسترس شهروندان قرار گرفته و باید دید کدام سازمان این قصه 

تکراری یعنی تسهیل مسیر دسترسی مردم قم به یک مکانی را ایجاد می کند. 
بیمارستان امام رضا)ع( با یک صد تخت در بخش های داخلی، قلب، اطفال، جراحی 
عمومی، ارتوپدی، زنان، گوش و حلق و بینی، دندانپزشکی و چشم پزشکی در کنار بخش 
های دیگر همچون بخش های ویژه CCU,NICU,ICU به همراه 9 اتاق عمل فعالیت دارد.

این بیمارستان از نظر تجهیزات و امکانات نه تنها جزو بهترین بیمارستان های استان 
بلکه از بیمارستان های برتر کشور است که به صورت رایگان به بیمه شدگان تامین 
اجتماعی خدمات ارائه می کند.اما موقعیت مکانی این بیمارستان در جاده ترانزیتی قرار 
گرفته که راه مواصلاتی ۱۷ استان کشور می باشد، جاده ای که برای رفت و آمدهای عادی 
نه تنها مناسب نیست بلکه بسیار خطرناک است و تاکنون چندین فقره تصادف سنگین 
در این جاده رخ داده است.اصلی ترین راه دسترسی به بیمارستان امام رضا)ع(، جاده قم 
- سلفچگان می باشد که مملو از ماشین های سنگین و همراه با خطرهای فراوان است.
جاده اراک دارای ۲ باند رفت و برگشت می باشد و به دلیل دوربرگردان طولانی، برخی 
مردم بدون استفاده از دوربرگردان، در این مسیر پرخطر از خودرو پیاده شده و به سمت 
بیمارستان آمد و شد می کردند، ولی چند سالی است باندهای جاده با دیوارهای بتی از 
هم تفکیک شده تا خطرپذیری افراد کمتر شود، ولی هنوز افرادی دیده می شوند که به 
ناچار از روی این بتن ها برای دسترسی زودتر به بیمارستان، عبور می کنند که بسیار 

خطرناک است. 
راه دسترسی دوم از بلوار غدیر، مقابل بوستان علوی، انتهای رودخانه و به سمت بیمارستان 
امام رضا)ع( است که فرد ناگزیر برای خروج باید همین جاده خطرناک ترانزیتی را طی 
نماید.وضعیت این بیمارستان از نظر سطح دسترسی مناطق محروم حتی به اذعان برخی 
مسئولان در موقعیت مناسبی قرار ندارد، فاصله برخی مناطق قم که بعضا جزو مناطق 
محروم قم قلمداد می شوند، تا بیمارستان امام رضا)ع( حدود ۲۰ تا ۲5 کیلومتر است.
نتیجه نظرخواهی خبرنگار ایرنا در یک روز کاری از بیماران مراجعه کننده به بیمارستان 
امام رضا)ع( حاکی از آن است که بیماری که وسیله نقلیه شخصی نداشته باشد جز به 
اضطرار، به این بیمارستان مراجعه نمی کند، از سوی دیگر تمام افراد مراجعه کننده در آن 
روز از کسانی بودند که وسائل نقلیه شخصی داشتند. از سوی دیگر بیمارستان امام رضا)ع( 
از نظر موقعیت روانی نیز در جایگاه مناسبی قرار نگرفته است، اطراف این بیمارستان یا 
صدای بوق های آزاردهنده ماشین های سنگین شنیده می شود و یا حفاری ها و آلودگی 
های صوتی ناشی از فعالیت کارخانه ها و شرکت های تولیدی؛ گویا بیماران باید علاوه بر 
تحمل درد و رنج ناشی از بیماری، به سر و صداهای آزارهنده محیط پیرامون نیز عادت 

کنند.
یک شهروند قمی که برای درمان به این بیمارستان مراجعه کرده بود، می گوید: افرادی 
که وسیله نقلیه شخصی نداشته باشند امکان استفاده از خدمات این بیمارستان را ندارند.
مصطفی محمدی اظهار داشت: درصورتی که افرادی که وضعیت مالی خوبی ندارند و 
بخواهند از یکی از مناطق قم به این بیمارستان مراجعه کنند باید مبلغ زیادی بابت کرایه 

خودرو بپردازند. 
وی ادامه داد: عبور از جاده پرتردد قم - اراک و رسیدن به بیمارستان امام رضا)ع( به خاطر 
کم بودن عرض جاده، سرعت بالای خودروها و تردد خودروهای سنگین، استرس زیادی 
به بیماران وارد می کند که در انتخاب موقعیت مکانی این بیمارستان، دقت بیشتری باید 
صورت می گرفت.شهروند دیگر، از شهرداری قم و مسئولان بیمارستان درخواست کرد 
برای این که همه مردم قم بتوانند از خدمات این بیمارستان استفاده کنند سرویس رایگان 

در نظر گرفته شود.
حمید محمدلو اظهار داشت: در صورت امکان، بخشی از خدمات این بیمارستان به داخل 

شهر منتقل شود تا همه مردم بتوانند از این خدمات بهره مند شوندوی گفت: تعدادی از 
خانواده ها باید برای ملاقات بیمار خود به این بیمارستان مراجعه کنند و راه دسترسی و 
مشکل حمل و نقل بزرگترین معضل برای آنها می باشدفرد دیگری می گوید: موقعیت 
مکانی این بیمارستان، هیچ کدام از مناطق محروم قم را پوشش نمی دهد، برای دسترسی 
به بیمارستان امام رضا)ع( از سمت امامزاده جمال باید حدود هفت کیلومتر طی کنیم تا از 

یک دروبرگردان خطرناک بتوانیم مسیر خود را به سمت بیمارستان تغییر دهیم.
علی رضامنش تصریح کرد: دست کم می توان از بلوار زائر یک راه فرعی به سمت 

بیمارستان احداث کرد.
یک راننده تاکسی که برای انتقال مسافر به این بیمارستان مراجعه کرده بود، گفت: 
تاکسی ها در این جا تنها به صورت دربستی مسافر جابجا می کنند و حداقل دریافتی 
کرایه تا مرکز شهر ۱5۰هزار ریال است.وی در همین راستا پیشنهاد کرد که شهرداری و 
یا سایر دستگاه ها یارانه ای برای جابجایی مردم به صورت رایگان در اختیار تاکسی ها و 

یا اتوبوس ها قرار دهند.
مدیر روابط عمومی اداره کل درمان تامین اجتماعی استان قم:

  ایجاد راههای دسترسی مناسب  برعهده شهرداری و سایر دستگاه هاست
محمدرضا هدایتی، مدیر روابط عمومی اداره کل درمان تامین اجتماعی استان در این 
زمینه گفت: برای رفع مشکل دسترسی مردم به بیمارستان امام رضا)ع( مکاتبه ها و رایزنی 
های زیادی با شهرداری قم انجام شده است و به صورت طبیعی، دستگاه های خدمات 
رسان باید در این زمینه نقش خود را ایفا کنند.وی ادامه داد: وظیفه تامین اجتماعی ارائه 
امکانات و تجیهز بیمارستان است ولی ایجاد راه های دسترسی برعهده شهرداری و سایر 

دستگاه هاست.
هدایتی گفت: مسئولان استان قم برای رفع مشکل تردد شهروندان به بیمارستان امام 
رضا)ع( به صورت جدی تری عمل کنند تا مردم آسان تر بتوانند از خدمات این بیمارستان 

بهره مند شوند. 
وی ادامه داد: یک مسیر دسترسی از بلوار غدیر کوچه 49 روبروی بوستان علوی به سمت 
بیمارستان احداث شده است که باید سازمان های خدمات رسان، در این مسیر خطوط 

ویژه تاکسی و اتوبوس را ایجاد کنند.
هدایتی گفت: پیشنهادی که مطرح شده این بود که خطوط ویژه پردیسان می توانند با 
همکاری شهرداری، مسیر بیمارستان امام رضا)ع( را پوشش دهند ولی هنوز عملیاتی نشده 
است.وی همچنین خاطرنشان کرد: تامین اجتماعی برای مراجعه سرپایی بیمه شدگان سه 
مرکز را در خیابان امام، بلوار ۱5 خرداد و بلوار امین احداث کرده ولی اگر کسانی نیاز به 

خدمات بستری داشته باشند باید به بیمارستان امام رضا)ع( مراجعه کند.
مدیرکل روابط عمومی تامین اجتماعی استان قم  اعلام کرد

راه اندازی ایستگاه  اتوبوس و تاکسی  به بیمارستان
مدیرکل روابط عمومی تامین اجتماعی استان قم نیز گفت: در زمانی که بیمارستان 
امام رضا)ع( در آن محدوده مکانی احداث شد، طبق رایزنی های انجام شده وتفاهم نامه، 
شهردار وقت قم قول مساعد داده بود که همه راه های دسترسی به این بیمارستان را 

ایجاد کند.
محمد تلخابی ادامه داد: رسالت اصلی تامین اجتماعی، آوردن امکانات به قم بود و در کنار 
امکانات خوب بهترین پزشکان نیز در این بیمارستان مشغول فعالیت هستند ولی متاسفانه 

در مسیرهای ارتباطی به این بیمارستان هنوز مشکل داریم.
وی گفت: مخاطبان اصلی تامین اجتماعی، قشر ضعیف و کارگری جامعه هستند و 
یک فرد ضعیف چگونه می تواند برای هر بار مراجعه به بیمارستان ۲۰۰ الی 3۰۰ هزار 
ریال کرایه بپردازد.وی گفت: سازمان اتوبوس رانی و تاکسی رانی، ایستگاهی را در میدان 
مطهری ابتدای خیابان هدف ایجاد کردند و افراد بیمه شده تامین اجتماعی می توانند از 
این طریق برای مراجعه به بیمارستان استفاده کنند، امید است که بتوان این ایستگاه ها را 
در همه مناطق استان ایجاد کرد.وی گفت: متاسفانه برخی افراد در دوربرگردان جاده اراک 
به سمت بیمارستان امام رضا)ع( دچار حادثه شدند و باید این مشکل هر چه زودتر برطرف 
شود.وی ادامه داد: مردم حتی گاهی از جدول های مقابل بیمارستان که بسیار خطرناک 
است نیز عبور می کنند و در این زمینه تصادف های شدیدی نیز رخ داد.وی اظهار داشت: 
زمانی که بحث تاسیس بیمارستان امام رضا)ع( در قم مطرح بود سه گزینه در داخل شهر 
مکان یابی شد که یکی از گزینه ها برای خرید، بیمارستان الهادی قم بود که متاسفانه 

همکاری نشد و نتوانستیم آن را بازسازی کنیم.
بی اطلاعی معاونین شهردارقم از وجود تفاهم نامه برای ایجاد راه دسترسی

امیر سامع معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم نیز گفت: ما در جریان 
تعهدات شهرداری در زمینه ایجاد مسیر دسترسی به بیمارستان امام رضا )ع( و یا تفاهم 
نامه ای در این زمینه نیستم ولی اگر چنین تفاهم نامه ای باشد به صورت قطعی عملی 

خواهد شد.
وی ادامه داد: حتی اگر این تفاهم نامه مربوط به شهرداران قبلی هم باشد ما آن را 
عملیاتی خواهیم کرد، در این زمینه باید بررسی کنم اگر شهرداری توافقی داشته باشد 

اجرایی خواهد شد.
علیرضا قاری قرآن معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهردار قم نیز از وجود تفاهم 
نامه بین تامین اجتماعی و شهرداری برای تسهیل راه های دسترسی به بیمارستان امام 
رضا)ع( ابراز بی اطلاعی کرد و گفت: پیگیری خواهیم کرد و در صورتی که چنین تفاهم 
نامه ای باشد آن را عملیاتی می کنیم.شهردار منطقه ۲ قم نیز در این زمینه گفت: باید از 
طریق سه راهی خرمشهر تا بیمارستان امام رضا)ع( به مساحت 3.5 کیلومتر با همکاری 
استانداری، راه و شهرسازی و سازمان حمل و نقل در قالب تفاهم نامه راه دسترسی به این 
بیمارستان ایجاد شود.رضا رحیمی ادامه داد: با توجه به این که جاده فعلی اراک و اصلی 
ترین راه دسترسی به بیمارستان امام رضا)ع( ترانزیتی و راه مواصلاتی ۱۷ استان کشور 
است هر گونه تغییر، زمان بر می باشد و از سوی دیگر باید در این مسیر، برخی کاربری 
ها انجام شود.شهردار منطقه ۲ قم گفت: از سوی دیگر، این جاده در خارج از حریم شهر 
قرار دارد و باید دستگاه های مختلف برای دسترسی بهتر به بیمارستان وارد صحنه شوند 
و بار دیگر با مکاتبات خود، پیگیر ارائه پیشنهاداتی برای تسهیل دسترسی مردم به این 
بیمارستان خواهم بود.بیمارستان امام رضا)ع( در کیلومتر 5 جاده قم - اراک قرار دارد. این 
مرکز درمانی در آغاز سال 93 در قم تاسیس شد. بیش از ۷۲۷ هزار تن در استان قم زیر 
پوشش تامین اجتماعی هستند.باید دید بالاخره کدام سازمان برای حل مشکل مردم قم 
برای آمد و شد به این بیمارستان دست به کار می شود و مسیری آسان و بدون خطر را 
احداث می کند، قصه ای که سال ها در قم تکراری شده است؛ تسهیل مسیر دسترسی 

وظیفه کدام سازمان است و توپ در زمین کیست؟؟

تسهیل مسیر دسترسی وظیفه کدام سازمان است 

بیمارستان امام رضا)ع( قم، مرکز درمانی پیشرفته با راه دسترسی نامناسب 






